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Saksnr.  Utval Møtedato 
049/21 Alver formannskap 10.06.2021 

 
 
Godkjenning av  innkalling og saksliste 
 
Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 
Innkalling og saksliste vert godkjent. 
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Sakshandsamar:  
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Saksframlegg 

  
 
 
Saksnr.  Utval Møtedato 
050/21 Alver formannskap 10.06.2021 

 
 
Godkjenning av møteprotokoll 
 
Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 
Møteprotokollen vert godkjent. 
 
 
 
 
 



Møteprotokoll
for

Alver formannskap

Møtedato: 22.04.2021
Møtestad: Teams
Møtetid: 09:00 - 1 5:55

0900 –0930: Valstyret
0930 –0945: Styringsgruppemøte Miljøløftet (eigen innkalling)
0945 –-----: Formelt formannskapsmøte

Frammøtte medlemmer Parti Rolle
Sara Hamre Sekkingstad SP Ordførar
Jostein Hellestveit SP Medlem
Thomas Larsen H Medlem
Nina Stabell Øvreås FRP Medlem
Øyvind Oddekalv AP Varaordførar
Nina Bognøy AP Medlem
Astrid Aarhus Byrknes KRF Medlem
Asle Hetlebakke KRF Medlem
Morten Klementsen UAVH Medlem
Terje Sletten-Hansen UAVH Medlem
Maria Færø UAVH Medlem
Leif Johnsen MDG Medlem

Forfall meldt frå medlem: Parti Rolle
Nils Marton Aadland H Medlem

Frammøtte varamedlemmer: Parti Erstatter medlem
Ingrid Fjeldsbø H Nils Marton Aadland

Følgjande frå administrasjonen møtte:
Eirik Bouwer Utne-kultursjef, Kristin Moe-kommunalsjef, Leni Dale-kommunalsjef, Line Merete
Valle-eigedomssjef, Martin W. Kulild-ass.rådmann, Tove-Mette Arnø Fyllingen-sekretær,
Ørjan Raknes Forthun-rådmann

Sakliste

Saknr Tittel

035/21 Godkjenning av innkalling og saksliste

036/21 Godkjenning av møteprotokoll



037/21 Universelt utforma tilkomst til dagsturhytta Sjøbua i Byngja - kostnad og 

finansiering 

038/21 Tiltak for meir kostnadseffektiv drift i helse og omsorg - oppfølging av PwC-

rapport 

039/21 Retningsliner for bruk av momsavtaler i Alver kommune 

040/21 Føreseielegheitsvedtak for bruk av utbyggingsavtalar i Alver kommune 

041/21 Retningsliner for tilknyting til offentleg VA-anlegg i Alver kommune 

042/21 Reglement for styring av investeringsprosjekt 

043/21 Mellombels tilrettelegging av areal ved Helsehuset 

044/21 Lokale til E-sport 

045/21 Nytt mandat for Brannstasjon på Manger 

046/21 Forskrift for politivedtekter for Alver kommune 

047/21 Midlar til utbygging av breiband 

048/21 Melding/orientering til formannskapet 22.04.2021 

  

 

035/21: Godkjenning av  innkalling og saksliste 

Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 

Innkalling og saksliste vert godkjent. 

 

Alver formannskap 22.04.2021: 

Handsaming: 

Rådmannen sitt framlegg vart samrøystes vedteke. 

 

FO- 035/21 Vedtak: 

Innkalling og saksliste er godkjent. 

 

036/21: Godkjenning av møteprotokoll 

Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 

Møteprotokollen vert godkjent. 

 

Alver formannskap 22.04.2021: 

Handsaming: 

Rådmannen sitt framlegg vart samrøystes vedteke. 

 

FO- 036/21 Vedtak: 

Møteprotokollen er godkjent. 

 

037/21: Universelt utforma tilkomst til dagsturhytta Sjøbua i Byngja - kostnad og finansiering  

Ikkje off. § 23 3. ledd 

 

 

 

 

 

      
 



 

038/21: Tiltak for meir kostnadseffektiv drift i helse og omsorg - oppfølging av PwC-rapport 

Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 

Det vert starta opp eit 4-årig administrativt prosjekt for leiing, kvalitetsforbetring og 

ressurseffektiv drift i sektor helse og omsorg som rapporterer undervegs fagleg til utval for 

helse og omsorg og på økonomi til formannskapet.  

Organisering av dag- og aktiviseringstilbodet for brukarar i habiliteringstenesta vert evaluert 

og samstundes vert det starta opp dialog med vekstbedrifter om mogleg utviding av 

tilbodet.  

Auka tal avlastingsplassar til barn og unge ved Kvasten bustad og avvikle kjøp av plassar 

hjå private aktørar. 

Eldreråd 19.04.2021: 

Handsaming: 

Leni Dale-kommunalsjef orienterte i saka. 

 

Eldrerådet har ingen merknader til rådmannen sitt framlegg. 

 

ER- 020/21 uttale: 

Eldrerådet har ingen merknader. 

 

Ungdomsråd 19.04.2021: 

Behandling: 

UR støttar rådmannen sitt framlegg til vedtak. Samrøystes 

 

UR- 023/21 Vedtak: 

UR støttar rådmannen sitt framlegg til vedtak.  

 

Råd for menneske med nedsett funksjonsevne 19.04.2021: 

Handsaming: 

Rådet støttar rådmannen sitt framlegg, og imøteser vidare involvering.  

På møtet vårt i juni kjem vi tilbake til representasjon i referansegrupper i prosjektet, og til korleis 

vi ønskjer at desse gruppene vert trekte inn. 

Det er viktig at det heilt frå starten av ligg til grunn at tenestemottakarane skal kunna leva 

aktive liv, med størst mogleg sjølvstende. 

 

Framlegget vart samrøystes vedteke.  

 

RMNF- 017/21 uttale: 

Rådet støttar rådmannen sitt framlegg, og imøteser vidare involvering.  

På møtet vårt i juni kjem vi tilbake til representasjon i referansegrupper i prosjektet, og til 

korleis vi ønskjer at desse gruppene vert trekte inn. 

Det er viktig at det heilt frå starten av ligg til grunn at tenestemottakarane skal kunna leva 

aktive liv, med størst mogleg sjølvstende. 

 

 

Utval for helse og omsorg 20.04.2021: 

Handsaming: 

Kommunalsjef Leni Dale orienterte og svara på spørsmål. 

Utval for helse og omsorg vedtok rådmannen sitt framlegg til vedtak. 

 

HO- 015/21 uttale: 

Det vert starta opp eit 4-årig administrativt prosjekt for leiing, kvalitetsforbetring og 



ressurseffektiv drift i sektor helse og omsorg som rapporterer undervegs fagleg til utval for 

helse og omsorg og på økonomi til formannskapet. 

 

Organisering av dag- og aktiviseringstilbodet for brukarar i habiliteringstenesta vert evaluert 

og samstundes vert det starta opp dialog med vekstbedrifter om mogleg utviding av 

tilbodet. 

 

Auka tal avlastingsplassar til barn og unge ved Kvasten bustad og avvikle kjøp av plassar 

hjå private aktørar. 

 

Alver formannskap 22.04.2021: 

Handsaming: 

Saka vert tatt vidare til endeleg avgjerd i kommunestyret. 

Rådmannen sitt framlegg vart samrøystes vedteke. 

 

Tilleggsframlegg frå Ø.Oddekalv-AP: 

Formannskapet ber om ei eiga sak når det som gjeld auka avlastingsplassar på Kvasten er 

nærmare konkretisert. 

 

Framlegget vart samrøystes vedteke. 

 

FO- 038/21 innstilling: 

Det vert starta opp eit 4-årig administrativt prosjekt for leiing, kvalitetsforbetring og 

ressurseffektiv drift i sektor helse og omsorg som rapporterer undervegs fagleg til utval for 

helse og omsorg og på økonomi til formannskapet.  

Organisering av dag- og aktiviseringstilbodet for brukarar i habiliteringstenesta vert evaluert 

og samstundes vert det starta opp dialog med vekstbedrifter om mogleg utviding av 

tilbodet.  

Auka tal avlastingsplassar til barn og unge ved Kvasten bustad og avvikle kjøp av plassar 

hjå private aktørar. 

Formannskapet ber om ei eiga sak når det som gjeld auka avlastingsplassar på Kvasten er 

nærmare konkretisert. 

039/21: Retningsliner for bruk av momsavtaler i Alver kommune 
Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 

«Retningsliner for inngåing av mva-avtalar som ledd i gjennomføring av arealplanar i Alver 

kommune blir vedtatt slik dei ligg føre i vedlegg 1.» 

Utval for næringutvikling og drift 21.04.2021: 

Handsaming: 

Utvalet vedtok samrøystes rådmannen sitt framlegg til vedtok. 

 

ND- 043/21 uttale: 

Retningsliner for inngåing av mva-avtalar som ledd i gjennomføring av arealplanar i Alver 

kommune blir vedtatt slik dei ligg føre i vedlegg 1. 

 

Alver formannskap 22.04.2021: 

Handsaming: 

Rådmannen sitt framlegg vart samrøystes vedteke 

 

FO- 039/21 innstilling: 

«Retningsliner for inngåing av mva-avtalar som ledd i gjennomføring av arealplanar i Alver 



kommune blir vedtatt slik dei ligg føre i vedlegg 1.» 

040/21: Føreseielegheitsvedtak for bruk av utbyggingsavtalar i Alver kommune 
Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 

«Føreseielegheitsvedtak for bruk av utbyggingsavtalar i Alver kommune blir vedtatt slik det 

ligg føre i vedlegg 2.» 

Utval for næringutvikling og drift 21.04.2021: 

Handsaming: 

Utvalet vedtok samrøystes rådmannen sitt framlegg til vedtak. 

 

ND- 042/21 uttale: 

Føreseielegheitsvedtak for bruk av utbyggingsavtalar i Alver kommune blir vedtatt slik det 

ligg føre i vedlegg 2. 

 

Alver formannskap 22.04.2021: 

Handsaming: 

Rådmannen sitt framlegg vart samrøystes vedteke. 

 

FO- 040/21 innstilling: 

«Føreseielegheitsvedtak for bruk av utbyggingsavtalar i Alver kommune blir vedtatt slik det 

ligg føre i vedlegg 2.» 

 

041/21: Retningsliner for tilknyting til offentleg VA-anlegg i Alver kommune  
Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 

«Kommunestyret vedtek følgjande retningsliner for plan- og bygningslova §§ 27-1 og 27-2 

om tilknyting til offentleg vass- og avløpsnett: 

 

1. Dersom kostnaden med tilkopling til både kommunalt vatn og avlaupsanlegg er større 

enn  2,5 G kan kommunen vurdere å godkjenne ei anna ordning. 

 

2. Dersom kostnaden med tilkopling til berre kommunalt vatn eller berre kommunalt 

avløpsanlegg er større enn 2 G kan kommunen vurdere å godkjenne ei anna ordning. 

 

3. Dersom det nyleg er gjort store investeringar i eksisterande private anlegg og desse 

anlegga fungerer tilfredsstillande, kan krav om tilknyting til offentleg anlegg utsettast med 

inntil 10 år. 

 

4. Summane i punkt 1 og 2 er rettleiande og gjeld for bustader.» 

 

Alver formannskap 22.04.2021: 

Handsaming: 

Rådmannen sitt framlegg vart vedteke med 10 røyster (mot M.Klementsen-uavh., T.Sletten-

Hansen-uavh.og M.Færø-uavh.) 

 

Framlegg frå M.Klementsen-uavh.: 

Det vert eit tilbod for allereie busette innbyggjarar i Alver kommune å kopla seg på offentlig 

VA, men ikkje eit pålegg. Kostnadar for eksisterande bebuarar vert for stor når ein også tek 

med sanering av eksisterande privat VA. 

 

Framlegget fekk 3 røyster og fall (M.Klementsen-uavh., T.Sletten-Hansen-uavh.og M.Færø-

uavh.) 

 



FO- 041/21 innstilling: 

«Kommunestyret vedtek følgjande retningsliner for plan- og bygningslova §§ 27-1 og 27-2 

om tilknyting til offentleg vass- og avløpsnett: 

 

1. Dersom kostnaden med tilkopling til både kommunalt vatn og avlaupsanlegg er 

større enn  2,5 G kan kommunen vurdere å godkjenne ei anna ordning. 

2. Dersom kostnaden med tilkopling til berre kommunalt vatn eller berre kommunalt 

avløpsanlegg er større enn 2 G kan kommunen vurdere å godkjenne ei anna 

ordning. 

3. Dersom det nyleg er gjort store investeringar i eksisterande private anlegg og desse 

anlegga fungerer tilfredsstillande, kan krav om tilknyting til offentleg anlegg 

utsettast med inntil 10 år. 

4. Summane i punkt 1 og 2 er rettleiande og gjeld for bustader.» 

 

 

042/21: Reglement for styring av investeringsprosjekt 
Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 

Kommunestyret vedtek reglement for styring av investeringsprosjekt slik det ligg føre i 

vedlegg til saka. 

Alver formannskap 22.04.2021: 

Handsaming: 

Rådmannen sitt framlegg vart samrøystes vedteke (A.Byrknes-KRF var ikkje tilstades under 

røystinga) 

 

FO- 042/21 innstilling: 

Kommunestyret vedtek reglement for styring av investeringsprosjekt slik det ligg føre i 

vedlegg til saka. 

043/21: Mellombels tilrettelegging av areal ved Helsehuset 
Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 

«Kommunestyret løyver kr 2,3 mill til arrondering og mellombels opparbeiding av areal 

mellom Helsehuset og Kvassnesstemma, GBNR 188/370, 188/737.  

Av dette utgjer kr 0,5 mill eks mva kostnader til VA og kr 1,8 mill eks mva kostnader til veg. 

Investeringsbudsjettet for 2021 vert auka med kr 0,5 mill på VA (ekskl. mva) og kr 2,25 mill på 

veg (inkl. mva). 

Auken vert finansiert med bruk av lånemidlar med kr 2,3 mill og auke i mva-refusjon på kr 

0,45 mill.» 

 

Alver formannskap 22.04.2021: 

Handsaming: 

Orientering ved eigedomssjef Line Valle. 

Rådmannen sitt framlegg vart samrøystes vedteke. 

 

FO- 043/21 innstilling: 

«Kommunestyret løyver kr 2,3 mill til arrondering og mellombels opparbeiding av areal 

mellom Helsehuset og Kvassnesstemma, GBNR 188/370, 188/737.  

Av dette utgjer kr 0,5 mill eks mva kostnader til VA og kr 1,8 mill eks mva kostnader til veg. 

Investeringsbudsjettet for 2021 vert auka med kr 0,5 mill på VA (ekskl. mva) og kr 2,25 mill på 

veg (inkl. mva). 

Auken vert finansiert med bruk av lånemidlar med kr 2,3 mill og auke i mva-refusjon på kr 

0,45 mill.» 

 



044/21: Lokale til E-sport 
Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 

Alver kommune avsluttar arbeidet med å finne lokale til Alver E-sport då intensjonen med 

verbalpunktet er rekna som oppfylt. 

Alver formannskap 22.04.2021: 

Handsaming: 

Rådmannen sitt framlegg vart samrøystes vedteke. 

 

FO- 044/21 innstilling: 

 Alver kommune avsluttar arbeidet med å finne lokale til Alver E-sport då intensjonen med 

verbalpunktet er rekna som oppfylt. 

045/21: Nytt mandat for Brannstasjon på Manger 
Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 

Kommunestyret vedtek nytt mandat slik det ligg føre i vedlegg til saka 

Alver formannskap 22.04.2021: 

Handsaming: 

Rådmannen sitt framlegg vart samrøystes vedteke. 

 

FO- 045/21 innstilling: 

Kommunestyret vedtek nytt mandat slik det ligg føre i vedlegg til saka 

046/21: Forskrift for politivedtekter for Alver kommune 
Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 

Formannskapet oversender framlegg til politivedtekter for godkjenning i kommunestyret, 

med følgjende formulering knytt til tigging: 

 

Alver formannskap 22.04.2021: 

Handsaming: 

Formulering i rådmannen sitt framlegg - innstilling frå formannskapet vert endra til 

kommunestyret. 

Rådmannen sitt framlegg med endring vart samrøystes vedteke. 

 

Tilleggsframlegg frå AP og KrF ved Ø.Oddekalv-AP: 

Tigging utgår frå vedtektene. (§2-4 vert tatt vekk, og dei påfølgjande paragrafane blir 

oppdaterte med rett nummer) 

Framlegget vart vedteke med 9 røyster (mot T.Larsen-H, N.Øvreås-FRP, I.Fjeldsbø-H og 

T.Sletten-Hansen-Uavh.) 

 

Tilleggsframlegg frå T.Larsen-H: 

§2-4. Tigging skal lyde: 

Tigging på offentleg stad eller frå hus til hus, kan berre skje etter at det først er sendt melding 

til politiet som kan setja vilkår om tid og stad for tigginga. 

Framlegget fekk 4 røyster og fall (T.Larsen-H, N.Øvreås-FRP, I.Fjeldsbø-H og T.Sletten-Hansen-

Uavh.) 

 

FO- 046/21 innstilling: 

Kommunestyret oversender framlegg til politivedtekter for godkjenning i kommunestyret, 

med følgjende formulering knytt til tigging: 

Tigging utgår frå vedtektene. (§2-4 vert tatt vekk, og dei påfølgjande paragrafane blir 

oppdaterte med rett nummer) 

 

047/21: Midlar til utbygging av breiband 



Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 

 Alver kommune skal søkje om tilskot til breibandsutbyggjing. 

 Alver kommune legg opp til 40% eigenkapital 

 Avklaring på endeleg eigenkapitalkostnad blir tatt i samband med i 

økonomiplanarbeidet for 2022 – 2025. 

 

Alver formannskap 22.04.2021: 

Handsaming: 

Rådmannen sitt framlegg vart samrøystes vedteke. 

 

FO- 047/21 Vedtak: 

·  Alver kommune skal søkje om tilskot til breibandsutbyggjing. 

·  Alver kommune legg opp til 40% eigenkapital 

·  Avklaring på endeleg eigenkapitalkostnad blir tatt i samband med i 

økonomiplanarbeidet for 2022 – 2025. 

048/21: Melding/orientering til formannskapet 22.04.2021 
Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 

Meldinga vert teke til orientering 

Alver formannskap 22.04.2021: 

Handsaming: 

·  Dei psykososiale verkanadane av koronapandemien for barn og unge ved 

kommunalsjef Kristin Moe og kultursjef Eirik B.Utne 

·  Investeringar ved eigedomssjef Line M.Valle 

·  Økonomi går ut 

·  Prosess for kai 4 – u.off.jf.off.l.§ 23 4.ledd. Møtet vart lukka i denne orienteringa.   

Formannskapet gjorde samrøystes vedtak om at J.Hellestveit-SP, som styremedlem i 

Lindås tomteselskap AS, er inhabil i saka. Han forlot møtet då denne orienteringa 

starta.   

Rådmannen sitt framlegg vart samrøystes vedteke. 

 

FO- 048/21 Vedtak: 

Meldinga er teke til orientering 
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Saksframlegg 

  
 
 
Saksnr.  Utval Møtedato 
051/21 Alver formannskap 10.06.2021 
 Alver kommunestyre  

 
 
Mjåtveitvegen VVA - auka ramme 
 

Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 
Kommunestyret godkjenner å auke ramma for prosjekt Mjåtveitvegen med 3,2 mill. eks mva. Midlane skal 
dekke ferdigstilling av prosjektet. 

 
Politisk handsaming 
Saka skal til innstilling i Formannskapet 
Saka skal til avgjerd i Kommunestyret 
 
Bakgrunn 
I Mjåtveitvegen på Frekhaug pågår det eit større VVA-prosjekt der kommunen er byggherre. I tillegg til vass- og 
avlaups leidningar har det vorte etablert lyssett fortau for tilkomst til skulane og området rundt. Mjåtveitvegen 
har vorte oppgradert over fleire trinn dei siste åra i Meland kommune og denne påbegynte etappen vart tatt 
med inn i Alver kommune for ferdigstilling. 
 
Saksopplysninger: 
Prosjektet har vore prega av særs vanskelege grunnforhold som har vore hovudårsaka til at prosjektet har 
behov for auka kostnadsramme. Grunnforholda har vist seg å vera svært varierande med nokre parti som 
måtte masseutskiftast til større dybdar enn antatt, medan andre parti har hatt fjell høgare opp i terrenget enn 
antatt. Mykje av sprenginga har måtte utførast i fleire trinn, både for å ta omsyn til busettinga som er så nært 
og fordi fjellskråninga langs vegen er av  dårleg kvalitet. Forarbeidet og forprosjektet som kalkylane er baserte 
på har ikkje tatt omsyn til den omfattande fjell- og fallsikringa.  

Det viste seg under arbeida at det er betydeleg større mengder vatn frå terrenget som kjem inn i vegen enn 
antatt, så det er gjort nokre aukingar av leidningsdimensjonar og ekstra sandfangskum. 

Betydelege midlar i budsjettet har også måtte brukast til å betala kostnadar til førre etappe.  

Alver kommune har fått midlar gjennom Miljøløftet knytt til trafikksikringsdelen av prosjektet. Dette utgjer 
965 000 kr i tilskot. 

 

 
 
Økonomioversikt 



 
 

Vurdering 
Prosjektet er no heilt i sluttfasen og det står berre att litt mindre sikringsarbeid. 
 
Som det går fram i saksutgreiinga over er det grunnforholda og sikringa i prosjektet som har vore den største 
utfordringa og er hovudårsaka til auka i kostnadane. 
 
Når eit prosjekt går utover kostnadsrammene er det viktig å ta lærdom og ta med seg erfaringane i nye 
prosjekt, for å senka risikoen for at det same skjer igjen. For arbeid i grunnen bør usikkerheita knytt til 
grunnforholda verta oppjustert i kostnadsanslaga. I investeringsreglementet som nyleg er vedtatt for Alver 
kommune skal kommunen gjere risikovurdering og kostnadskalkylar i fleire fasar etterkvart som prosjektet vert 
planlagt og prosjektert. På denne måten sikrar ein at avgjerslegrunnlaget for igangsettinga av det enkelte 
prosjekt vert mest mogleg korrekt og at risikobilete vert synleggjort før vedtak vert fatta.  
 
For prosjektet i Mjåtveitvegen  har grunnforholda vore så spesielle og kostnadsdrivande i dette prosjektet at 
ein vanskeleg kunne fått full oversikt over dei faktiske forholda før gjennomføringa kom i gang. Dette viser at 
det er avgjerande at det vert sett av tilstrekkeleg usikkerheitsmargin i prosjekta som vert kategoriserte med 
høg risiko, ikkje berre i planleggingsfasen, men gjennom heile gjennomføringsfasen.  
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Endra ramme, opprusting Knarvik 11ar kunstgras 
 
Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 
Kostnadsramma for nytt banedekke på Knarvik 11ar kunstgras, vert auka til 6,1 millionar. 
Prosjektet finansierast som følger:  
Prosjektet er lagt inn i opprinnelig budsjett med sum kr 3,2 mill eks mva, 4 mill inkl mva. 
Finansiering: lånemidlar 3,2 mill og mva-refusjon 0,8 mill. 
 
Auke på 2,1 mill inkl. mva eller kr 1,68 mill ekskl. mva. 
Finansiert med lånemidlar med kr 1,68 mill og 0,42 mill i mva-refusjon. 
 
Sum prosjekt er kr 6,1 mill. kr 4,88 mill eks mva og kr 1,22 mill i mva. 
Finansiert med 4,88 mill i lånemidlar og kr 1,22 mill i mva.-refusjon 
 
 

 
Politisk handsaming 
Saka skal til uttale i Alver Idrettsråd, utval for kunnskap og kultur, utval for næringsutvikling og drift. 
Saka skal til innstilling i Formannskapet. 
Saka skal avgjerast i Kommunestyret. 
 
Bakgrunn 
I økonomiplanen er det sett av 4 millionar til opprusting av Knarvik kunstgras.  
Ny forskrift som har som mål å hindra spreiing av mikroplast og gummigranulat, er vedteken og har verknad frå 
1. juli 2021. Forskrifta stiller mellom anna krav om fysisk barriere som til dømes ringmur i betong rundt heile 
bana, dersom ein vel baner med syntetisk innfyll. Dersom ein vel bane med miljøvenleg innfyll, fell krava bort. 
 
Ei prosjektgruppe med medlemmar frå eigedomsforvaltning, drift og vedlikehald, kultur, Alver Idrettsråd og 
NBK har jobba med kartlegging av behov, og henta inn kostnadsoverslag for dei ulike alternativa; 
 
- Bane med miljøvenleg innfyll 6.1 million. 

- Bane med syntetisk innfyll og oppfylling av ny forskrift 7,5 million. 
- Bane med syntetisk innfyll, oppfylling forskrift og ønske frå brukarane 8,5 million. 
 
Summane er inkludert 20% sikkerhetsmargin og mva. Prosjektgruppa sin rapport er vedlagt saka. 
 
 
Saksopplysningar 
Prosjektet er prioritert på tiltakslista i kommuneplan for idrett, aktivitet og friluftsliv. 



 
Legging av kunstgras er avhengig av ein samanhengande periode med forhaldsvis tørt vèr, og ein er difor 
avhengig av å koma i gang før ein kjem for langt ut på hausten. Administrasjonen har difor lagt ut anbod på 
bytte til miljøvenleg banedekke innanfor rådmannen sitt forslag til kostnadsramme, med atterhald om politisk 
godkjenning.  
Dersom denne løysinga vert valt, fell behovet for grunnarbeid med ringmur, gjerde mm bort.  
 
Ny anbodsprosess og leveringstid på sjølve kunstgraset, er rekna til om lag 3 måndar. Dersom anbodsprosessen 
først kan starta etter 24. juni, vil det vera risiko for at sjølve utskiftinga av bana må utsetjast til vår/sommar 
2022. 
 
Delar av gjerda rundt bana er svært dårleg fundamentert frå byggjeåret. Dersom det må byggast ringmur rundt 
bana, vil gjerda uansett måtte demonterast og setjast opp på nytt. Ved val av miljøbane utan ringmur, vil det 
vera mogleg å utbetra gjerda på eit seinare tidspunkt. 
 
Det er eit ønske frå idretten å fjerna asfaltkanten rundt bana og erstatta dette området med kunstgras. Dette 
vil gje auka areal til trening og oppvarming, og samstundes letta vedlikehald. Denne løysinga er avhengig av at 
det vert laga ringmur. Fjerning av asfalt vil vera praktisk vanskeleg å ta att på eit seinare tidspunkt, uavhengig 
av kva type bane som vert lagt. 
 
NBK ønskjer at det vert lagt til rette for tribunekapasitet for 100 personar og nye innbyttarboder. Klubben tilbyr 
seg å kosta dette dersom kommunen dekkar kostnaden med grunnarbeid. Dette arbeidet vil vera mogleg å 
gjennomføra på eit seinare tidspunkt utan vesentleg kostnadsauke. 
 
Prosjektgruppa har henta inn erfaringar frå fleire andre baneeigarar som har miljøbaner. Erfaringane viser at 
brukarane er godt nøgde under tørre forhold og regn, men at innfyllet i desse banene frys til noko raskare om 
vinteren.  
Erfaringar henta inn vedrørande drift og vedlikhald, tyder på at arbeidsmengde og kostnad for vedlikehald ikkje 
skil seg vesentleg frå tradisjonelle baner. 
 
Den eldste miljøbana det er henta inn erfaringar frå, ligg i Etne, og er litt over 10 år gamal. Erfaringa med 
levetid på dekket der er god. Men for fleirtalet av miljøbanene, gjeldt at dei førebels er for nye til at ein kan 
seia sikkert om dette banedekket har same forventa levetid som dei meir tradisjonelle banene. 
 
Opprusting av kunstgrasbaner som er meir enn 10 år gamle, gir ein million kroner i spelemidlar. Det er for tida 
om lag 3 års ventetid på å få utbetalt tilskot frå ordninga, slik at desse midlane ikkje kan reknast med i 
finansieringa no. 
 
Vurdering 
Forventa levetid for kunstgrasdekke er 10-15 år. 11ar kunstgrasbana i Knarvik vart opna i 2008, og har såleis 
nådd forventa levetid. Bana har stor bruksfrekvens både for idrett, skulane i Knarvik og uorganisert bruk. 
Anlegget er svært slitt, og har i tillegg fleire skader i dekket. Opprusting av anlegget vart flytta fram på 
prioriteringslista etter ønske frå Alver Idrettsråd. Innhenta kostnadsoverslag viser at opprusting av bana må 
utsetjast dersom ramma ikkje vert auka. 
 
Informasjonen henta inn frå banene med miljøvenleg innfyll, viser at brukarane er godt nøgde. Det viktigaste 
unnataket er at banene frys til noko fortare om vinteren. Klima i vårt område gjer at det i normalt er få dagar 
med frost. Ved snøfall vil det uansett vera vinterdrift og snørydding som avgjer om bana kan haldast open. 
Talet dagar ekstra ein risikerer stenging av bana, er etter rådmannen sitt syn ikkje høgt nok til at det kan 
ileggast avgjerande vekt. 
 
Problemstillinga kring granulat og mikroplast frå kunstgrasbaner har hatt svært høg fokus i seinare år, og 
handlar såleis også om kommune sitt omdøme. Sjølv om ny forskrift opnar for bruk av syntetisk innfyll gjennom 
avbøtande tiltak, må intensjonen i forskrifta tolkast til at ein ønskjer overgang til meir miljøvenlege materialar. 
Rådmannen er av den meining at det offentlege som baneeigar bør akseptera risiko for noko kortare levetid, 
for å bidra til denne overgangen. 
 
Tiltaka i prosjektgruppa sitt arbeid kan delast i det som er nødvendig for å skaffa ei bane av godkjent standard, 
og ønske om kvalitetsheving ut over det som er absolutt nødvendig. For dei fleste ønska gjeldt at tiltaka vil 



kunna gjennomførast på eit seinare tidspunkt.  
 
Rådmannen ser at dei føreslåtte tiltaka kan gje ei betre brukaroppleving. Samstundes er Alver kommune i ein 
pressa situasjon økonomisk. Rådmannen kan difor ikkje tilrå at totalramma vert auka ut over det som er heilt 
nødvendig for å framskaffa ei bane av godkjent standard. 
 
 

 
Vedlegg i saken: 
31.05.2021 SLUTTRAPPORT prosjektgruppe kunstgras Knarvik 1563962 
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Sal av kommunale bygg og eigedomar 
 
Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 
«1. Kommunestyre ber administrasjonen starte prosessen med å avhende følgjande eigedomar: A. 
Olsvollstranda næringsområde, gbnr 474/21, B. Rylandshøgda, gbnr 343/96, C. Dale grendahus, gbnr 472/6, D. 
Kolås barnehage, gbnr 108/374.  
 
2. Kommunestyre ber administrasjonen om å vurdere følgjande eigedomar nærare før det fattast vedtak om ei 
evt. avhending: E. Feste skule, gbnr 70/6 m.fl, F. Lindåstunet, gbnr 108/1/4, G. Alversund/Tveiten kai og tomt, 
gbnr 139/11 
 
3. Kommunestyret ber rådmannen om å vurdere leigekontrakten i Promenaden 3. etg i sin heilskap. Det skal 
startast ein prosess for vurdering av mogeleg relokalisering av aktuell avdeling til kommunalt eigde bygg der 
det er ledige lokale» 
 
Politisk handsaming 
Saka skal til innstilling i utval for næringsutvikling og drift og formannskapet. 
 
Saka skal avgjerast i kommunestyret. 
 
Bakgrunn 
 
I kommunestyresak 148/20 om godkjenning av temaplan for bygg og eigedom 2021-2022 ba kommunestyret 
administrasjonen om følgjande:  
 

«(…)vurdera totalmengda av kommunalt eigd bygningsmasse og eigedom opp mot trong og formål, og 
om det er noko som kan avhendast. Kommunestyret bed om at dette kjem opp som ei eiga sak, inkludert 
formålsmessige og økonomiske konsekvensar.»  
 

Administrasjonen har no gjort ei vurdering som vert utgreidd i denne saka. 
 
 
Saksopplysninger: 
«Saksutgreiinga er delt opp i to ulike notat: Eit som gjeld kommunale bygg og eigedomar som kommunen eig 
og eit som gjeld leigde bygg og eigedomar. Desse ligg som vedlegg til saka.  

Administrasjonen ønskjer i denne saka både å vise kva moglegheiter kommunen har til å avhende bygg og 
eigedomar gjennom sal eller å seie opp leigekontrakter. Men også å skildre kva prosessar som må til. Ulike bygg 
og eigedomar har særskilte utfordringar som må løysast før kommunen kan avhenda dei. For ubebygde 
eigedomar er dette mindre komplisert, men i bygg som i dag har brukarar vil ein også måtte vurdere 
omlokalisering og flytteprosessar. Andre stader er det klausuler knytt til bruk av eigedom og uavklarte 



eigedomsforhold. I første omgang vil det vere viktig å få avklart kva avhendingsprosessar administrasjonen skal 
jobbe vidare med. 

 
Vedlegg i saken: 
02.06.2021 Kommunale bygg og eigedomar 1565764 
02.06.2021 Leigde bygg, lokalar og eigedom 1565765 
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Kanalstrategi 
 

Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 

· Alver kommune stenger resepsjonen i kommunehuset på Frekhaug og legg til rette for alternativ digital 
innbyggjarrettleiing. 

· Alver kommune endrar opningstida på sentralbordet og dei bemanna resepsjonane frå 08.00–15.30 til 
09.00–15.00. 

 

 
Politisk handsaming 
Saka skal til innstilling i formannskap 
Saka skal avgjerast i kommunestyret 
 
Bakgrunn 
 
Enklare kvardag for innbyggjarar og tilsette har vore eit mål i arbeidet med å byggje innbyggjarservice og dei 
andre avdelingane på sektoren HR og utvikling. Dette tar vi med oss inn i arbeidet med å vidareutvikle tilbodet 
vi gir i dag. 
 
I dag er vi tilgjengeleg for innbyggjarane på telefon og i resepsjonane i kommunehusa på Manger og Frekhaug 
og i Knarvik Senter. 
 
Endringar i dei økonomiske rammene til innbyggjarservice, gjer at det ikkje er mogleg å oppretthalde dette 
tilbodet. 
 
Spørsmålet er korleis vi skal balansere ambisjonen om innbyggjarrettleiing frå intensjonsavtalen med dei 
økonomiske rammene og innbyggjarane sine forventingar til fleire digitale løysingar. 
 
Intensjonsavtalen (2016) 
Intensjonsavtalen for samanslåinga (2016) seier at Alver kommune skal ha innbyggjarrettleiing i alle rådhus. 
 
Intensjonsavtalen seier også at kommunen skal «prioritera IKT i informasjon og dialog med innbyggjarane(…), 
og vere i front når det gjeld IKT i tenesteproduksjon.» 
 
Økonomiplanen 2021-2024 
 
I økonomiplanen for 2021–2024 er det lagt inn ein reduksjon på 11 årsverk på sektoren HR og utvikling. 



Innbyggjarservice skal ta 4 av desse årsverka. 
 
Hovudutfordring med dagens organisering 
 
1.januar 2020 hadde vi 9 tilsette fordelt på 8,2 årsverk – og bemanna resepsjonar i alle dei gamle rådhusa. 
Sidan starten har vi redusert bemanninga med ein 100 % stilling, og flytta resepsjonen på rådhuset i Knarvik til 
nye lokale i Knarvik Senter.  

 
Hovudutfordringane med dagens organisering er at: 
 

· Ressursane våre er spreidd på tre lokasjonar. 
· Opningstida på sentralbord (08.00–15.30) og resepsjon (08.00–15.30) gjer at møte og samhandling 

med andre avdelingar må skje innimellom eller på overtid. 
· Vi manglar ein heilskapleg tilnærming til service og innbyggjarrettleiing i kommunen. Det varierer i 

kva grad innbyggjarservice får informasjon om kva som skjer ute i avdelingane. 

Saksutgreiing 
I dag har kommunen resepsjonar/innbyggjarmottak i Knarvik Senter og på kommunehusa på Frekhaug og 
Manger. Resepsjonane er opne frå 08.00–15.30, og krev ein grunnbemanning på 6-7 tilsette.  
 
Grunnbemanninga byggjer på eit prinsipp om at dei tilsette ikkje skal vere åleine i front. Dette handlar om 
sikkerheita til dei tilsette. Vi treng med andre ord to tilsette på Manger, Frekhaug og Knarvik. I tillegg bør vi ha 
ein ekstra i Knarvik når aktiviteten tar seg opp der etter koronapandemien. 
 
I tillegg til dei tre resepsjonane har innbyggjarservice hovudansvaret for sentralbordet (hovudnummeret til 
kommunen), som også er ope frå 08.00–15.30. 
 
Framlegget til vedtak legg i korte trekk opp til: 
 

· Å redusere talet på lokasjonar frå 3 til 2. Vi ønskjer å erstatte resepsjonen på Frekhaug med 
alternativ innbyggjarrettleiing i dette bygget. 

· Å redusere opningstida på både telefon og resepsjon frå 08.00–15.30 til 09.00–15.0 

Alternativet til å redusere talet på fysiske resepsjonar, er at det ikkje vil vere mogleg å redusere bemanninga i 
tråd med nedtrekket i økonomiplanen. Å behalde resepsjonstilbodet på Frekhaug vil i tillegg krevje ei 
ombygging. Lokalet vi har i dag har både manglane dagslys og dårleg luftkvalitet (ref. avvik og vernerunder i 
Meland kommune). Ei ombygging var planlagt i 2020, men vart lagt på is i påvente av ei avgjerd i denne saka. 
Prisen på ombygginga i 2020 var om lag 450.000 kroner. 
 
Framlegget til vedtak legg til grunn at vi skal redusere bemanninga på innbyggjarservice. Det legg samstundes 
til rette for meir tid til samhandling med dei andre avdelingane. Målet er å kunne gi betre informasjon til 
innbyggjarane i alle kanalar – først og fremst på nettsida, men også til dei som ringer og kjem på besøk. 
 
Opningstida og ressursbruken vi har på dei fysiske kanalane våre i dag (resepsjon og sentralbord) står ikkje i stil 
til aktiviteten. Vi ser også at den digitale kompetansen til innbyggjarane blir stadig betre (i alle aldrar) og at 
forventningane dei har til fleire digitale og sjølvbetente løysingar på nett aukar. 
 
Det er difor viktig å bevege ressursbruken frå det fysiske til det digitale. Når vi gjer dette må vi samstundes 
leggje til rette for alternative løysingar for dei som ikkje meistrar dei digitale kanalane.  
 
Vi må jobbe aktivt for å få fleire innbyggjarar over i dei digitale kanalane. Dette kan vi til dømes gjere med å 
vise til nettsida når innbyggjarar ringer og besøker oss. 
 
Digitalt førsteval 
 
Stortingsmelding 27 «Digital agenda for Norge – IKT for en enklere hverdag og økt produktivitet» (2015–2016) 
skildrar korleis IKT kan nyttast for å fornye, forenkle og forbetre offentleg sektor. 
 
Prinsippet om digitalt førsteval inneber at nettbaserte tenester skal vere hovudregelen for kommunikasjon 



med brukarane.  
 
Bakgrunnen for digitalt førsteval er todelt.  
 

· For det første gir digitalt førsteval betre tenester til brukarane, med enklare søknadsprosessar og 
raskare svar.  

· For det andre har digitalisering eit betydeleg innsparingspotensiale. 

Ifølgje SSB-undersøkinga «Bruk av IKT i husholdningene» tar stadig fleire nordmenn i bruk nettbaserte tenester 
frå det offentlege. I 2018 hadde 9 av 10 nordmenn kontakt med det offentlege via internett. 
 
Tal frå den same undersøkinga visar at 95 % av alle norske hushald hadde tilgang til PC i 2017. 97 % hadde 
tilgang til internett. SSB-tala visar også at stadig fleire finn informasjon frå offentlege myndigheiter og lastar 
ned offentlege skjema på nett. 
 
Tabell 1 Bruk av offentlege nettenester. Kor mange har skaffa informasjon frå offentlege myndigheiter sine 
nettsider? Kjelde: SSB, 11004 

 2015 2016 2017 2018 2019 2020 
25-34 år 78 85 83 88 86 58 
35-44 år 85 86 88 91 90 66 
45-54 år 81 82 77 92 86 61 
55-64 år 76 75 74 85 78 65 
65-74 år 53 58 67 66 71 36 
75-79 år 22 31 42 34 47 28 

 
Tabell 2 Bruk av offentlege nettenester. Kor mange har lasta ned offentlege skjema frå internett? Kjelde: SSB, 
11004 

 2015 2016 2017 2018 2019 2020 
25-34 år 65 71 75 75 71 95 
35-44 år 67 68 74 77 77 93 
45-54 år 60 66 65 71 75 88 
55-64 år 56 63 56 66 59 87 
65-74 år 45 39 42 48 53 67 
75-79 år 17 28 26 27 36 48 

 
Dialog med innbyggjarane 
 
Vi har sett nærare på trafikken i kanalane som innbyggjarservice i Alver kommune har ansvaret for og brukar 
aktivt i dialog med innbyggjarane: 
 

· innbyggjarportalen www.alver.kommune.no 
· sentralbordet 56 37 50 00 
· resepsjonane i Knarvik Senter og kommunehusa på Frekhaug og Manger 

Trafikken visar at innbyggjarportalen www.alver.kommune.no er innbyggjarane sin hovuddør til informasjon 
om kommunen. Telefon er den mest bruke kanalen for direkte kontakt/dialog med innbyggjarservice. 
 

· Vi har omlag 15.000 unike brukarar på innbyggjarportalen kvar månad.  
· Vi får om lag 4.000 telefonar i månaden (dette talet er høgare no på grunn av spørsmål om korona 

og vaksinasjon). 
· Vi får om lag 1.000 besøk på dei tre lokasjonane våre i månaden. 

Om vi går nærare inn i tala, ser vi at tilsette i kommunen står for ein stor del av besøket til resepsjonane våre i 
Knarvik, på Frekhaug og Manger. Mykje av aktiviteten er knytt til post- og pakkelevering og møteaktivitet. 
Svært få av innbyggjarane kjem utan avtale. 
 
Vi har ikkje kartlagt kva fagområde som går att i spørsmåla til innbyggjarane etter at vi vart Alver kommune, 

http://www.alver.kommune.no/
http://www.alver.kommune.no/


men ei felles kartlegging på kundesentera til Lindås, Meland og Radøy frå oktober 2020 visar følgjande: 
 
Tabell 3 Type henvendingar til sentralbord, resepsjon og e-post i Lindås, Meland og Radøy to veker i oktober 
2019. 

Fagområde Henvendingar  
Arealforvaltning 157 
Økonomi 79 
Dokument og kundesenter 62 
Drift og vedlikehald 44 
Psykisk helse og rus 29 
HR 26 
Skule 19 
Eigedomsforvaltning 18 
Kultur 17 
PPT 16 
Plan og analyse 15 
Heimetenesta 14 
NAV 14 
Helsestasjon- og jordmortenesta 13 
Helse 10 
Sjukeheimar 9 
Tenester til utviklingshemma 9 
Rådmannsstab 8 
Anna 7 
Barnehage 6 
Barnevern 6 
Brann og redning 2 

 
Kartlegginga frå før kommunesamanslåinga er sjølvsagt berre eit augneblikksbilete frå desse to vekene i 
oktober 2019. Behovet til innbyggjarane varierer gjennom året og er ofte knytt til aktivitetar, tilbod og 
søknadsfristar i dei ulike fagområda. Like før barnehageopptaket får vi mange telefonar om barnehagetilbodet i 
kommunen. Rett etter at vi har sendt ut faktura for kommunale avgifter handlar mange av spørsmåla om 
nettopp desse. 
 
Innbyggjarservice for alle 
 
Målet når vi utviklar nye digitale tenester er å gjere desse så enkle og tilgjengelege at fleirtalet føretrekker 
denne typen dialog (digitalt førsteval). 
 
Vidareutvikling av digitale sjølvbeteningsløysingar er ein føresetnad for å realisere ein tids- og kostnadseffektiv 
dialog med innbyggjarane. Skal vi klare å realisere krava til innsparing i økonomiplanen og bruke ressursane 
som er att meir effektivt, må vi redusere trafikken i dei kostbare kanalane. 
 
Henvendingar via brev eller med personleg oppmøte er dei mest kostbare kommunikasjonsformer (sjå tabell 
4). Det er med andre ord mykje å spare på å leggje meir til rette for gode sjølvbetente løysingar på nettsida til 
kommunen. 
 
Tabell 4: Digital agenda for Norge – kostnadar  for kontakt til det offentlege(2015–2016) 

Kommunikasjonskanal Kostnad (2015) 
Sjølvbetening på nett Ca 3 kroner 
Telefon Ca 40 kroner 
Personleg frammøte Ca 80 kroner 
Brev eller e-post Ca 110 kroner 

 
Sjølv om vi ser at stadig fleire meistrar den digitale dialogen og brukar nettsida som sitt oppslagsverk for 
informasjon om kommunen sine tenester, må vi halde fram med eit godt og brukarvenleg tilbod på telefon og 



for fysisk oppmøte – for å sikre innbyggjarrettleiing for alle. 
  
Vi foreslår difor at vi held fram med bemanna resepsjonar i Knarvik Senter og kommunehuset på Manger og 
løftar fram telefon som alternativet for dei som treng rettleiing frå tilsette på innbyggjarservice men ikkje kjem 
seg til Manger eller Knarvik. 
 
Kva gjer andre kommunar? 
 
I april og mai i år har vi snakka med leiarar og tilsette på innbyggjarservice i alle dei samanslåtte kommunane i 
Vestland fylket. 
 
Kommunane har ulik storleik og ulike tilbod, men prosessen vi alle har vore gjennom gjer at det er interessant å 
sjå desse kommunane i ein samanheng.  
 
Kort fortalt, har alle kommunane rådhus i den gamle kommunesentera, og dei fleste har innbyggjarrettleiing i 
alle desse rådhusa.  
 
Svara i kartlegginga visar at kommunane har løyst oppdraget innbyggjarservice på svært ulike måtar. 
Innbyggjarservice har både ulike plassering i organisasjonskartet, løyser ulike oppgåver og peikar på ulike 
utfordringar med dagens organisering. Men det som går att er utfordringa med å bemanne fleire lokasjonar. 
Dette er både ressurskrevjande og sårbart. 
 
Meir fysisk sjølvbetening 
 
Utan bemanna resepsjonar på rådhuset i Knarvik og kommunehuset på Frekhaug – korleis skal vi leggje til rette 
for at innbyggjarar som skal besøke desse husa i større grad kan hjelpe seg sjølv? 
 
Vi har tre forslag til tiltak: 
 

1. Vi etablerer digitale kundemottak på rådhuset i Knarvik og kommunehuset på Frekhaug. 
Innbyggjarar som kjem og har avtale om møte kan då registrere seg i eit program på ein skjerm, som 
sender e-post/tekstmelding til ansvarleg for møte. Innbyggjar som kjem utan avtale blir bedt om å 
ringe innbyggjarservice, for å kome i kontakt med den rette tilsette/avdelinga. 

2. Vi jobbar med utvending og innvending skilting, slik at det blir enklare å orientere seg og finne vegen 
til rett plass i bygget. 

3. På Frekhaug byggjer vi om den gamle resepsjonen til eit sjølvbetent postrom som legg til rette for at 
eksterne kan levere post og pakkar – og tilsette kan hente post til seg og sin avdeling. 

Systematisk samarbeid på tvers 
 
I dag manglar vi ein overordna og heilskapleg tilnærming til kundeservice i Alver kommune. Dette ønskjer vi å 
gjere noko med. 
 
Avdelingane i kommune har ulike opningstider og ulike rutinar for kontakt med innbyggjarane. Det varierer 
også i kva grad avdelingane brukar innsikta og kompetansen til førstelinja (innbyggjarservice). 
 
Vi har fleire eksempel på at avdelingar som involverer ressurspersonar på innbyggjarservice og kommunikasjon 
i arbeidet med å vidareutvikle til dømes informasjon på nettsida, treff behovet til innbyggjarane betre og får 
færre hendvendingar/spørsmål. 
 
Vi ønskjer difor å systematisere samarbeidet mellom alle avdelingar i kommunen og dei tilsette på 
innbyggjarservice og kommunikasjon. Vi ser for oss faste møte med fast agenda – fokus på klart språk, behovet 
til innbyggjarane og gode tekstar på nettsida som gjer at innbyggjarane i størst mogleg grad kan hjelpe seg 
sjølv. 
 
For at tilsette på innbyggjarservice skal kunne bidra på denne måten, må vi frigjere tid til samarbeidet. Dette 
kan vi gjere med å endre opningstida på telefon og fysisk oppmøte. I dag er opningstida 08–15.30. Vi foreslår å 
endre dette til 09.00–15.00. 
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 Alver kommunestyre  

 
 
Krav om tilbakeføring av for mykje innbetalte avgifter, Gløde AS 
 

Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 
Saka blir lagt fram for avgjerd utan framlegg til vedtak frå rådmannen. 

 
Politisk handsaming 
Saka skal til innstilling i formannskapet 
Saka skal avgjerast i kommunestyret 
 
Bakgrunn 
Gløde AS (tidlegare Meland Arbeidssenter) har oppdaga ein systemsvikt (både teknisk og administrativt) som er 
knytt til vatn- og avløpsgebyr for 12 leiligheiter i Havnevegen 11 på Frekhaug. Dette har medført at kommunen 
har fått inn dobblet sett med avgifter sidan 2007; både husværa og Gløde har betalt avgiftene for husværa. 
Dette gjeld den delen som omfattar forbruks-gebyret, ikkje abonnementsgebyret. 
 
Bakgrunnen er manglande innstallasjon av vassmålarar knytt til leilighetene. 
 
Det blir sett i verk tiltak for å rette opp systemet frå 2021, men Gløde AS meiner det er rimeleg at dei får 
tilbakeført den summen som dei i utgangspunktet skulle fått årleg refusjon for, frå 2007. 
 
Saka blir lagt fram for politisk behandling då kommunestyret må ta stilling til: 

· Handtering av kravet  
· Prinsippet om foreldelselfrist 
· Evt budsjettdekning  

 
 
Saksopplysninger: 
Bygget i Havnevegen 11 er sett sammen av 3 deler: 

· Gløde sin del i 1. etasje med deira administrative lokale, kjøkken og kantine 
· Tannklinikken i 1. etasje 
· 12 leiligheiter i 2. og 3. etasje; kommunen eig 8 av dei, Gløde eig 4. 

Gløde AS har vassmålar og betaler vatn- og avløpsavgifter etter målt forbruk. Dette er ein hovudvassmålar for 
heile bygget. Tannklinikken har ein minusmålar for sitt forbruk, og gjer opp dette forbruket direkte med Gløde 
AS. Det skulle bli montert målarar for leilighetene også, men dette vart ikkje gjort, kanskje på grunn av 
kompliserte tekniske løysingar og høgt kostnadsnivå. På grunn av denne mangelen har ikkje leilighetene sitt 



forbruk blitt avrekna og gjort opp med Gløde AS. 

Det fins eit referat frå eit sameigemøte 23.08.2008 der problemstillinga er kommentert, og med ein konklusjon 
om at kommunen arbeider med rutinar for innkreving. Deretter ser det ut til at saka har blitt liggjande utan 
oppfølging hjå begge partar, til feilen blei oppdaga av Gløde i 2019 i ein annan samanheng. 

Gløde tok saka opp med kommunen i desember 2019, deretter i 2020. I samanslåingsprosessen var det 
vanskeleg for den nye organisasjonen å plassere problemstillinga, fram til avklaringsmøte med sektorleiinga 
april og mai 2021.  

Feilen skulle vore oppdaga frå starten av, hjå begge partane.  

Vanlegvis når slike feil blir avdekka, nyttar ein foreldelsesfristen på 3 år, jf Lov om foreldelse av fordringer 
(foreldelsesloven) § 2:  

          Den alminnelige foreldelsesfrist er 3 år. 

Det framgår av § 1 kva lova gjeld for: 

Fordring på penger eller andre ytelser foreldes etter reglene i denne lov når ikke annet er lovbestemt. 

Fristen kan setjast kortare, men ofte blir den generelle fristen nytta. 

Gløde AS har stilt opp eit reknestykke der dei meiner at dagens kommunale takstar for stipulert forbruk (inntil 
90 m2) bør leggjast til grunn for heile perioden, dvs 14 år. Då kjem dei fram til fram til kr 652 008,- som dei 
ønskjer å få tilbakeført. 

Gløde AS peiker på at dei er ei viktig bedrift i distriktet med eit samfunnsnyttig formål. Vidare blir det peika på 
at Gløde er hardt ramma av korona og har store økonomiske utfordringar. Dei ber om at kommunen ikkje 
nyttar reglane for foreldelse i dette tilfellet. Eit fullt oppgjer vil vere til god hjelp i denne situasjonen. 

Vurdering: 

Reknestykket: 
Rådmannen ser heilt klart at det skulle vore gjort ei årleg avrekning for Gløde sine vatn- og avløpsgebyr som 
samsvarer med forbruket til dei 12 leiligheitene. Størstedelen (perioden 2007 – 2019) skulle vore dekka av 
Meland kommune. Det er likevel ikkje noko noko i vegen for at Alver kommune tar over ansvaret for 
tilbakebetalinga, reint rekneskapsteknisk.  

Når det gjeld sjølve satsen, meiner rådmannen at det er mest rett å hente fram dei årlege gebyrvedtaka for den 
aktuelle perioden, og nytte dei faktiske satsane som gjaldt for forbruksgebyret. 

Foreldelse: 
Foreldelsesfristen på tre år blir lagt til grunn for fordringar der kommunen er part den eine eller andre vegen, 
evt kortare i nærare bestemte tilfelle som foreldelseslova regulerer. I utgangspunktet ser ikkje rådmannen at 
det er grunnlag for å sette fristen til sides, men verksemda sitt samfunnsnyttige formål t.d. kan bidra til ein 
annan konklusjon. 

Økonomiske utfordringar: 
Alver kommune eig 51,4 % av Gløde AS. Andre eigarar er øvrige kommunar i Nordhordland, Vestland 
fylkeskommune, lag og organisasjonar, enkeltbedrifter og enkeltpersonar. Rådmannen ser det som naturleg at 
den økonomiske situasjonen blir teke opp med eigarane, i staden for gjennom denne uteståande fordringa. 
Rådmannen ser samstundes at tilbakeføring av for mykje innbetalt gebyr vil bidra til å lette situasjonen. 
 
Budsjettmessig dekning: 
Dersom foreldelsesfristen på tre år blir lagt til grunn, vurderer rådmannen at tilbakeføringa av beløpet kan 



finansierast over sjølvkostbudsjettet for vatn og avløp, som normalt. Dersom ein ser vekk frå foreldelsesfristen, 
bør tilbakeføringa (utover tre år) belastast det ordinære driftsbudsjettet for 2021, finansiert av 
disposisjonsfondet. 
 
 
Oppsummering: 
Rådmannen har tilstrekkeleg grunnlag for å iverksette tilbakeføring av ein sum som samsvarer med dei faktiske 
satsane som gjaldt for forbruksgebyret for dei 12 husværa, innafor ramma av den generelle foreldelsesfristen 
på 3 år. Denne tilbakeføringa kan belastast sjølvkostbudsjettet for vatn og avløp. 
 
Sidan Alver kommune er ein stor eigar av Gløde AS, ønskjer rådmannen i dette tilfellet politisk avklaring på:  

· Om det er ønskjeleg å legge dagens satsar for forbruksgebyret til grunn for reknestykket i staden for 
faktiske satsane 

· Om foreldelsesfristen slår inn eller ikkje, dvs om det skal tilbakeførast midlar for meir enn tre år 
· Om den økonomiske situasjonen i Gløde AS bør vektleggjast i denne saka 
· Evt budsjettmessig dekning  

 

 
Vedlegg i saken: 
03.06.2021 Sak til kommunestyret i Alver kommune junimøtet 

2021.docx 
1565436 
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Miljøløftet - Handlingsprogram 2022 - 2025 
 

Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 
Alver kommune sluttar seg til Miljøløftet sitt handlingsprogram 2022-2025 
 

 
Politisk handsaming 
Saka skal til innstilling i formannskapet 
Saka skal avgjerast i kommunestyret 
 
SAKSUTGREIING 
 
Saka gjeld 
Miljøløftet sitt framlegg til handlingsprogram omhandlar prioritering av prosjekt og prosessar som grunnlag for 
statleg og fylkeskommunal investering i den aktuelle tidsperioden. Prioriteringane har grunnlag i samla 
prosjektportfolio (vedlagt). 
 
Styringsgruppa i Miljøløftet handsama Handlingsprogram 2022-2025 i møte 23.4.2021.  Handlingsprogrammet 
vart oversendt partane for lokalpolitisk handsaming den 29.4.2021.  
 
Det er nødvendig med lokalpolitisk vedtak innan juni 2021, som grunnlag for handsaminga av statsbudsjettet 
for 2022.  
 
Bakgrunn 
Dei økonomiske rammene i handlingsprogrammet baserer seg på byvekstavtalen for Bergensområdet 2019-
2029. Handlingsprogrammet vil gjelde for heile avtaleområdet, som omfattar kommunane Bergen, Alver, 
Askøy, Bjørnafjorden og Øygarden. 
 
Handlingsprogrammet viser mellom anna  kva for investeringar som er forventa i dei kommande fire åra. 
Byvekstavtalen for 2019-2029 inneberer investeringar og støtte til drift for rundt 
16 mrd. kroner totalt, og omtrent en fjerdedel av dette er lagt inn i handlingsprogram 2022-2025.  
Rullering av handlingsprogrammet vil skje årleg, og vil bli fremma til politisk handsaming i kommunestyra. 
 
Denne saka gjeld den årlege prioriteringa av prosjekt som Alver kommune har lagt inn i Miljøløftet sitt 
handlingsprogram, no for perioden 2022 –2025, og til dei tilhøyrande belønningsmidlane for 2019, 2020 og 
2021. 
 
Frå administrasjonen vart Formannskapet i styringsgruppemøte orientert den 4. februar 2021 om 
administrasjonen sitt framlegg til innspel i høve den årelege rulleringa av handlingsprogrammet, for perioden 
2022 – 2025.  



 
Alver kommunestyre handsama innspela i sak 36/21:  
 
«Miljøløftet - prioritering av prosjekt til handlingsprogram 2022 – 2025 og lokale belønningsmidlar.» 
 
Kommunestyret sitt vedtak her er innbakt i framlegget til Handlingsprogram 2022 - 2025. 
Styringsgruppa i Miljøløftet handsama og tilrådde Handlingsprogram 2022-2025 i møte 23.4.2021.   
Handlingsprogrammet vart oversendt partane for lokalpolitisk handsaming den 29.4.2021.  
 
Etter  politisk handsaming i Alver og hjå dei andre partane, vert handlingsprogrammet oversendt for 
handsaming i statsbudsjettet for 2022. 
 
Alver kommune sine innspel_ 
  
I Prosjektportfolio 2021 (vedlegg) vinn ein omtale av dei innspelte tiltaka i Alver frå side 160 og utover til side 
176, inkludert påført status i Handlingsprogrammet (HP): 
 

· Fv5308 Utbetring av Sagstadvegen i tidl. Meland kommune.  

Dette prosjektet er prioritert med finansiering i HP 2022-2025. 
 

· Fv5476 Kvamsbrekko i Alver kommune (tidl. Lindås) 

Dette prosjektet er prioritert med finansiering i HP 2022-2025. 
 

· Kv1023, Kv1056 Regionsenteret Knarvik. Kulvert under vegområde, G/S-veg, fortau og turvegar. 

Dette prosjektet er prioritert med finansiering i HP 2022-2025. 
 

· N/A Regionsenteret Knarvik. Gangveg mellom Helsehuset og Såtabu-området. 

Dette prosjektet er prioritert med finansiering i HP 2022-2025. 
 

· N/A Alver kommune, belønningsmidlar til strategiplan, prosjekt utgreiinger, sykkelpakke og mindre 
fysiske trafikksikringstiltak 

Dette prosjektet er prioritert med belønningsmidlar i 2021. 
 

Vurdering 
Handlingsprogram 2022-2025 er handsama og tilrådd frå styringsgruppa for Miljøløftet og vert lagt fram for 
lokalpolitisk handsaming.  
 
 
 

 
Vedlegg i saken: 
31.05.2021 Miljøløftet Handlingsprogram 2022-2025_til lokalpolitisk 

behandling 
1564305 

03.06.2021 miljoloftet-prosjektportfolio-2021---til-lokalpolitisk-
behandling 

1564306 
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Årsrekneskap 2020 for Alver kommune 
 

Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 
Kommunestyret godkjenner Alver kommune sin årsrekneskap for 2020 

 

 
Politisk handsaming 
Saka skal til innstilling i formannskapet 
Saka skal avgjerast i kommunestyret 
 
Saksutgreiing: 
Etter kommunelova § 14-2, skal kommunen for kvart år utarbeida årsrekneskap og årsmelding. 
Årsrekneskap vert utarbeida i samsvar med følgjande rekneskapsprinsipp, jf. kommunelova § 14-6 tredje ledd:  

a. All tilgang på og bruk av midlar i året skal gå fram av driftsrekneskap eller investeringsrekneskap.   
b. All tilgang på og bruk av midlar skal rekneskapsførast brutto.   
c. Alle kjende utgifter og inntekter i året skal takast med i årsrekneskapen for gjeldande år, anten dei 

er betalt eller ikkje når årsrekneskapen vert avslutta.   
d. Dersom storleiken på eit beløp er usikkert, nyttast beste estimat. 

Årsrekneskapen førast i samsvar med god kommunal rekneskapsskikk, jf. §14-6 fjerde ledd.  
 
 

 
Vedlegg i saken: 
03.06.2021 Årsrekneskap med noter Alver kommune 2020 1563087 
03.06.2021 Årsrekneskap med noter Alver kommune 2020 1563087 
03.06.2021 2021 04 26 Særutskrift sak 15.21 Uttale frå kontrollutvalet - 

Årsmelding og rekneskap 
1563205 

03.06.2021 2021 04 26 Særutskrift sak 15.21 Uttale frå kontrollutvalet - 
Årsmelding og rekneskap 

1563205 
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 Alver kommunestyre  

 
 
Årsmelding Alver kommune 2020 
 

Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 
Kommunestyret tek årsmeldinga 2020 for Alver kommune til orientering 

 

 
Politisk handsaming 
Saka skal til innstilling i formannskapet 
Saka skal avgjerast i kommunestyret 
 
 

 
Vedlegg i saken: 
03.06.2021 Årsmelding Alver kommune 2020 1563102 
03.06.2021 Årsmelding Alver kommune 2020 1563102 
03.06.2021 2021 04 26 Særutskrift sak 15.21 Uttale frå kontrollutvalet - 

Årsmelding og rekneskap 
1563203 

03.06.2021 2021 04 26 Særutskrift sak 15.21 Uttale frå kontrollutvalet - 
Årsmelding og rekneskap 

1563203 
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Finansrapport 2020 
 

Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 
Kommunestyret tek finansrapport for Alver kommune 2020 til orientering 

 

 
Politisk handsaming 
Saka skal til innstilling i formannskapet 
Saka skal avgjerast i kommunestyret 
 
 
Vedlegg i saken: 
03.06.2021 Finansrapport Alver 2020 1563180 
03.06.2021 Finansrapport Alver 2020 1563180 
03.06.2021 Vedlegg Finansrapport Alver 2020 - Gjeldsforvaltn per 

31.12.2020 
1563184 

03.06.2021 Vedlegg Finansrapport Alver 2020 - Gjeldsforvaltn per 
31.12.2020 

1563184 
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1.tertialrapport 2021 
 

Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 

1. Kommunestyret tek økonomirapport pr. tertial 2021 til orientering. 
2. Det vert føreteke budsjettjusteringar knytt til drift, sentrale poster og disposisjonsfond for 2021 slik det 

går fram av "status drift for kommune (1A)" og "status drift for tenesteområdene (1B). 
3. Dei ulike postane i oppsettet under tabell koronarekneskap, vert budsjettjustert i samsvar med påløpte 

utgifter (både sentrale postar og driftsposter). Rådmannen får fullmakt til å budsjettjustere endringar 
gjennom året i samsvar med nye finansieringspakker vedtatt i stortinget. Ein føresetnad for å justere 
driftspostar knytt til Covid-19 er at det er ført på eige objekt knytt til koronarekneskap. 

4. Det vert føreteke budsjettjusteringar på investeringsprosjekta for 2021 slik det går fram av "status 
investeringer (2B)". 

5. Det vert gjennomført låneopptak i samsvar med tabell "status investering og finansiering (2A), som viser 
bruk av lånemidlar med til saman kr 425,5 mill. (ekskl. startlån). Det skal nyttast ubrukte lånemidlar frå 
tidlegare år avsett i rekneskapen per 31.12.2020 med 275,5 mill. kr og takast opp nye lån på 150 mill. kr.  

6. Finansrapport vert tatt til orientering. 

 

 
Politisk handsaming 
Saka skal til innstilling i formannskapet 
Saka skal avgjerast i kommunestyret 
 
Lenke til tertialrapporten: https://pub.framsikt.net/2021/alver/mr-202104-tertial/ 
 

 
Vedlegg i saken: 
03.06.2021 1. tertialrapport 2021 1565846 
03.06.2021 1. tertialrapport 2021 1565846 
 
 
 

https://pub.framsikt.net/2021/alver/mr-202104-tertial/
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Økonomiske måltal og handlingsreglar 
Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 
 

1. Kommunestyret vedtar følgjande langsiktige økonomiske måltal for Alver kommune: 

 
 
Dei årlige måltala vedtakast i samband med økonomiplan. Dei langsiktige økonomiske måltala skal vere 
oppnådd innan 2027. 
 

2. Følgjande handlingsreglar vert vedtatt: 
a. For å sikre at budsjett og økonomiplan er realistiske skal det ikkje budsjetterast med 

uspesifiserte innsparingar på organisasjonsnivå. Alle innsparingar skal som minimum 
spesifiserast per sektor og per tenesteområde.  

b. Dersom netto renteberande gjeld er over 90% av frie inntekter skal det ikkje startast opp 
nye større generelle investeringar som krev nye låneopptak. Unntaket er investeringar 
knytt til vatn og avløp, og eventuelle andre sjølvfinansierande investeringar. Pågåande 
investeringar skal ferdigstillast. Mindre investeringar knytt til effektivisering/ 
kvalitetsheving av drift kan vurderast lånefinansierast. Elles skal nye investeringar fullt ut 
eigenfinansierast. 

c. Når rekneskapen for Alver synar eit økonomisk mindreforbruk, skal mindreforbruket 
setjast av til disposisjonsfond. Dette gjeld for rapportering per 1 og 2. tertialrapport, samt 
ved handsaming av årsrekneskapen. Ein eventuell disponering av mindreforbruket skal 
først skje i samband med neste års økonomiplanarbeid. 

 

 
Politisk handsaming 
Saka skal til innstilling i formannskapet 
Saka skal avgjerast i kommunestyret 
 
Saksutgreiing: 
 



Den nye kommunelova inneheld ein lovfesta plikt til å nytte finansielle måltal som verktøy for langsiktig styring 
av kommunens økonomi. Ny kommunelov inneheld ikkje klare føringar til kva måltal som skal nyttast, og 
kommunen må sjølv definere gode og relevante måltal. Måltala skal bidra til å synliggjere økonomiske 
prioriteringar på ein enkel og lettfatteleg måte. 
 
Frå intensjonsavtalen av 8.juni 2016 for den nye kommunen kjem følgjande visjon fram: «Alver kommune skal 
være ein heilskapeleg samfunnsutviklar og byggja fellesskap i ei region med sterk vekst og utvikling.» Avtalen 
byggjer på ein føresetnad om at ein ny kommune vil stå sterkare for å løysa utfordringane i framtida enn dei 
eksisterande kommunane kvar for seg. For å få til dette, er det avgjerande at Alver kommune på sikt har ein 
berekraftig økonomi. 
 
For å klare å styre Alver kommune inn mot eit berekraftig økonomisk nivå må vi ha tydlege mål å jobbe mot. 
Måla skal på sikt sikre kommunen naudsynt økonomisk handlefridom til å handtere framtidig trong for 
tenester, og ha reserver til å handtere ein uføresett auke i utgifter eller reduksjon i inntekter samt sikre 
gjennomføring av strategiske satsingsområder. 

Den økonomiske situasjonen til Alver kommune er krevjande og det er avgjerande at vi i den kommande 
økonomiplanperioden 2021-2024 klarer å gjennomføre betydelege innsparingstiltak for å nærme oss dei 
økonomiske måltala.  
 

Måltala som vert vedteke for Alver kommune er mål vi må jobbe systematisk for å oppnå, og dei økonomiske 
handlingsreglane er verkemidlar for å bidra til at vi på sikt skal klare å oppnå måla.  

Alver kommune bør ha måltal for følgjande område: 
· Netto driftsresultat 
· Storleik på disposisjonsfond 
· Netto renteberande gjeld med renteeksponering i prosent av frie inntekter 

Alver kommune bør ha økonomiske handlingsregler for følgjande områder: 
· Reglar for budsjetterte innsparingar 
· Reglar for nye investeringar og låneopptak 
· Reglar for når eit økonomisk mindreforbruk eit år skal kunne disponerast 

 
Måltal og handlingsregler gjeld for Alver kommune: 
 
I det følgjande vert nøkkeltala nærmare omtalt. Hensikta med økonomiske handlingsreglar og nøkkeltal er 
mellom anna å sikre ein langsiktig og strategisk styring av Alver kommune. 
 
Netto driftsresultat: 
 

 
 
Netto driftsresultat viser kva overskot kommunen sitter igjen med etter at ordinære driftsutgifter,  netto 
renteutgifter og avdragsutgifter er trekt frå kommunen sine ordinære driftsinntekter. 
 

 
 
Netto driftsresultat kan nyttast til finansiering av investeringar eller avsetjast til seinare bruk, og gir dermed en 
indikasjon på kommunens økonomiske handlefridom. 
 
Kommunane er anbefalt å ha eit netto driftsresultat på minimum 1,75%, og kommunar med høge 
ekstrainntekter som på sikt kan vere usikre vert anbefalt å ha eit høgare netto driftsresultat. Det same gjeld 



dersom ein kommune av andre grunnar har høgare risiko for uforutsett og plutseleg auke i utgifter eller bortfall 
av inntekter enn det som er vanleg for ein kommune. 
 
Alver kommune har høge ekstrainntekter, over 130 mill. kr knytt til tidlegare eigedomsskatt frå verk og bruk. 
Denne inntekta utgjer 6,7% av dei frie inntektene og vert i dag nytta i sin heilskap i drift. 
 
Eigedomsskatt frå tidligere verk og bruk skal fasast ut med ein sjuendedel kvart år fram til og med 2024 og er 
erstatta av ei kompensasjonsordning.  Kompensasjonen vart ved innføringa i 2017 fastsett til å skulle vere på kr 
500 mill per år ved full effekt i 2025.  I framlegget til statsbudsjettet for 2021 er kompensasjonsordninga 
redusert til maksimalt kr 300 mill, og må kunne seiast å vere under press.  Alver er kommunen med desidert 
størst kompensasjon, med meir enn dobbelt så mye som Tysvær, som får nest mest.  I 2019 fekk Alver (Lindås) 
26% av dei totale kompensasjonsmidlane medan andelen i 2024 vil vere 39%.  I framlegget til statsbudsjettet 
for 2021 er innstramminga begrunna slik: 
«Som et utgangspunkt bør ikke staten kompensere enkeltkommuner for endringer i skattereglene når skatten er 
en frivillig, lokal skatt. Etter en samlet vurdering foreslår regjeringen å redusere den samlede kompensasjonen 
til 300 mill. kroner. For 2021 innebærer det at kompensasjonen trappes opp med 31,4 mill. kroner. Med videre 
årlig opptrapping med samme beløp i perioden 2022–2025, vil samlet kompensasjon i 2025 utgjøre 300 mill. 
kroner.» 
 
På sikt bør Alver kommune ha som målsetnad å oppnå 3% i netto driftsresultat. 
 
 
Disposisjonsfond: 

 
Disposisjonsfond er oppsparte midlar som fritt kan nyttast til finansiering av drifts – eller investeringsutgifter. 
Det er ikkje gitt eit klart anbefalt måltal for størrelsen på disposisjonsfond i ein kommune, men størrelsen på 
fondet bør reflektere den risiko kommunen er utsett for. Risiko kan mellom anna være knytt til usikre 
inntekter, uventa renteauke, driftsutfordringar eller innsparingar som er planlagt gjennomført fram i tid. 
Alver kommune mottar kompensasjon for bortfall av eigedomsskatt for produksjonsutstyr (tidligare verk og 
bruk) gjennom rammetilskotet. For å sikre at en endring i regelverk eller lågare kompensasjon på kort sikt ikkje 
skal føre til uønskt kutt og konsekvensar for drifta, må det være avsett midlar på disposisjonsfond. For Alver 
kommune bør disposisjonsfondet samla være på 15% av dei generelle driftsinntektene.  I kroner utgjer det ei 
avsetjing til  disposisjonsfond på om lag 300 mill. kr. Status per 1. tertial 2021 er: 

 
 
Netto renteberande gjeld i prosent av frie inntekter: 
 
Eit langsiktig mål for Alver kommune bør vere at netto renteberande gjeld ikkje overstig 90% av Alver sine frie 
inntekter. Alver kommune har definert netto renteberande gjeld som all langsiktig gjeld med frådrag av utlån 
og lån til sjølvkostfinansierte investeringar innan vatn og avlaup (VA). Lån til VA-investeringar er sett lik bokført 
verdi av anleggsmidlar knytt til sjølvkostområda for vatn og avlaup. I utrekninga av netto renteberende gjeld 
har vi forutset at VA-området er 100% lånefinansiert, og at årlege avdrag til dette området er lik dei årlege 
avskriving-ane på VA-investeringane.  
 



Netto renteberande gjeld er gjeld på generelle investeringar (gjeld knytt til vatn og avløp er med andre ord 
ikkje med) minus pensjonsforpliktingar. Det er ikkje eit konkret anbefalt måltal for netto renteberande gjeld, 
men sunn drift av kommunen betyr at nettogjelda er mindre enn kommunens årlege driftsinntekter. 
 
Alver kommune har høg gjeld og relativ lav vekst i frie inntekter. Framtidig investeringsnivå bør derfor haldast 
på eit minimum frem til lånegjelda er i samsvar med måltalet kommunestyret vedtar.  
 
For Alver kommune skal netto renteberande gjeld på sikt ikkje være over 90% av de frie inntektene. Dette vil 
gjere at renter og avdrag ikkje ligg for stort press på driftsbudsjettet og gjer at vi må gjennomføre innsparingar 
for å finansiere auke i renter og avdrag.  
 

 
 
Tabellen viser at netto renteberande gjeld utgjer 124% av frie inntekter, og er såleis 34% over mål-talet på 90%. 
Dette utgjer om lag 600 mill. kr høgare gjeld enn måltalet.  
 
Det vart betalt 62 mill. kr i avdrag i 2020 knytt til låneopptak på dei generelle investeringane. Med same 
avdragsprofil (utan nye låneopptak), korrigert for auke i rammetilskot knytt til lønns og prisstigning, vil det ta 
om lag 8-10 år før Alver kommune når måltalet på 90% netto rentebærende gjeld. Dersom det blir iverksett 
andre tiltak, som til dømes nedbetaling av gjeld, vil Alver kommune kunne oppnå måltalet tidligare. 
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Økonomiplan 2022 - 2025 
Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 

1. Førebels økonomiplan for 2022 - 2025 tas til orientering. 
2. Rådmannen arbeider videre med dei uspiesifiserte innsparingane som er lagt inn i førebels økonomiplan 

2022 - 2025, og legg fram endeleg framlegg til økonomiplan 2022 - 2025 til politisk handsaming i 
september 2021. 

3. Rådmannen arbeider videre med kartlegging av mindre investeringsbehov for å sikre betre økonomisk 
drift. Eventuelle nye investeringsbehov vert innarbeidd i endeleg framlegg til økonomiplan 2022 - 2025 
som skal til politisk handsaming i september 2021. 

 

 
Politisk handsaming 
Saka skal avgjerast i formannskapet 
 
Lenke til førebels framlegg:  

https://pub.framsikt.net/2022/alver/bm-2022-økonomiplan_2022-2025/  

 
Vedlegg i saken: 
03.06.2021 Økonomiplan 2022 - 2025, førebels framlegg per mai 

2021 
1565431 

03.06.2021 Økonomiplan 2022 - 2025, førebels framlegg per mai 
2021 

1565431 
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Melding/orientering til formannskapet 10.06.2021 
 

Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 
Meldingane vert teke til orientering. 

 
Politisk handsaming 
Saka skal avgjerast i formannskapet 
 
Meldingar/orienteringar: 

· Alver kommune – budsjett og økonomiplan 2021-2024 frå Statsforvaltaren i Vestland  
· Referat frå møte i styringsgruppa miljøløftet 19.03.2021 
· Protokoll Regionrådet 21.09.2021 
· Orienteringsnotat breiband 
·     Equinor 
· Ressursar barnehage og skule 

 
 

 
Vedlegg i saken: 
03.06.2021 Alver kommune - Budsjett 2021 og Økonomiplan 2021-

2024 (L)(405501) 
1559373 

03.06.2021 Alver kommune - Budsjett 2021 og Økonomiplan 2021-
2024 (L)(405501) 

1559373 

28.05.2021 Godkjent referat fra møtet i styringsgruppen miljøløftet 
190321 (L)(396125) 

1563594 

28.05.2021 Godkjent referat fra møtet i styringsgruppen miljøløftet 
190321 (L)(396125) 

1563594 

28.05.2021 Protokoll Regionrådet 4-2020, 21.september (L)(377000) 1563595 
28.05.2021 Protokoll Regionrådet 4-2020, 21.september (L)(377000) 1563595 
03.06.2021 Orienteringsnotat_breiband_formannskapet_10.06.21 1565941 
03.06.2021 Orienteringsnotat_breiband_formannskapet_10.06.21 1565941 
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ALVER KOMMUNE - BUDSJETT 2021 OG ØKONOMIPLAN 2021-2024

Alver kommunestyre har i møtet 17. desember 2020, sak 172/20, handsama og vedteke budsjett
2021 og økonomiplan for 2021-2024. Vi har motteke saksdokumenta til orientering.

Kommunen er ikkje under statlegkontroll og godkjenning. Budsjett og økonomiplan er difor
ikkje kontrollert etter kommunelova § 28-1 (Robek-registrerte kommunar). For alle kommunar
kontrollerer vi at budsjett og økonomiplan er i balanse. Dette brevet er ei tilbakemelding om kor-
leis vi vurderer kommunen sin økonomi og utviklinga slik ho er planlagt i budsjett og økonomi-
plan.

Som følgje av covid-19 får kommunane ulike utfordringar med økonomien. Våre vurderingar er
gjorde med grunnlag i kommunen sitt opphavlege budsjett og økonomiplan, og vi vil følgje
konsekvensane av covid-19 særskilt opp i samband med statlege tiltak som blir sette i verk.

Oppsummering
Det er budsjettert med netto driftsunderskot for 2021. Det faktiske netto driftsunderskotet kan bli
endå svakare enn budsjettert då det er lagt til grunn innsparingar som vi stiller spørsmål ved
realismen av. Kommunen må justere budsjettet for å unngå eit betydeleg netto driftsunderskot,
som må bli dekt med bruk av disposisjonsfond.

Kommunen bør ha årlege netto driftsoverskot som erstørre enn den generelle tilrådinga for
kommunane på 1,75 prosent av driftsinntektene. Bakgrunn er at kommunen har høge inntekter og
det er uvisse knytt til framtidig utvikling av desse inntektene. Kommunen bør ha som målsetjing
at disposisjonsfondet er mellom 10 og 15 prosent avdriftsinntektene for å ha tilstrekkeleg stor
driftsreserve.

På bakgrunn av kommunen sine store utfordringar knytte til driftsbalansen, er det særleg viktig å
dempe veksten i lånegjelda. Kommunen bør avgrense nye låneopptak i stor grad framover. Utan-
om lån til ferdiggjering av investeringar som er under arbeid, bør lån inntil vidare vere avgrensa
til investeringar som er fullt ut sjølvfinansierande gjennom auka inntekter. Kommunen bør inntil
vidare ikkje gjere nye vedtak om andre investeringar.

Budsjett 2021
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I rekneskapenfor 2020er det eit netto driftsoverskot med om lag kr 10,8 mill. Det utgjer0,4
prosent av driftsinntektene.

Det er eit netto driftsunderskot i budsjettet for 2021 med kr 29,0 mill. Dette utgjer -1,2 prosent
av driftsinntektene. Netto driftsunderskot er planlagt dekt med bruk av disposisjonsfond.

Det tekniske berekningsutvalet for kommunal og fylkeskommunal økonomi har tilrådd eit nivå
for netto driftsoverskot, i prosent av driftsinntektene, på minst 1,75 prosent for kommunane
generelt.

Kommunen har budsjettert med kr824454000,- i skatt påeige og inntekt for 2021. Ordinær
skatt og rammetilskot er budsjettert med til saman kr 1776,5 mill.

Inntektsprognosen for 2021 er oppdatert med innkomen skatt i 2020. Skatt og rammetilskot er
ikkje budsjettert for høgt samanlikna med den siste inntektsprognosen. Kompensasjon for
koronapandemien i første halvår inngår i denne prognosen.

Det er budsjettert med kr123 ¼ mill. i eigedomsskatt for 2021. Innkomen eigedomsskatt i 2020
var om lag kr 144,0 mill.

Det skal skrivast ut eigedomsskatt etter eigedomsskattelova § 3 c for 2021. Det skal også skrivast
ut eigedomsskatt på det særskilte skattegrunnlaget, med heimel i overgangsregelen i eigedoms-
skattelova. Som følgje av omlegginga av regelverket for eigedomsskatt, er desse inntektene
reduserte for kommunen frå og med 2019. Nedtrappinga går over ein periode på sju år. Det er gitt
delvis kompensasjon for inntektstapet gjennom statleg rammetilskot.

Eigedomsskatt på bustader og fritidseigedomar i dei tidlegare kommunane Meland og Radøy er
ikkje vidareført i den nye kommunen.

Det er budsjettert med kr 105 mill. i ordinære avdrag (utanom avdrag på formidlingslån).
Avdrag er berekna med 3,7 prosent av gjeld til kommunale investeringar per 1. januar.

Det er budsjettert med utbytte frå BKK med kr 13,7 mill. Kommunen sin eigardel av aksjane i
selskapet er 3,45 prosent. Utbytte i 2020 var kr 24,1 mill. Reduksjonen i utbytte frå 2020 til 2021
skuldastlåge straumprisar i 2020. Det er rekna med at nivået på utbytte frå og med 2022 vil
kome opp på om lag det same nivået som i 2020.

Kommunen fekk utbetalt kr 26,7 mill. frå havbruksfondet i 2020. Det er budsjettert med ei ut-
betaling på kr 11,9 mill. for2021.

I 2021 er det planlagt brutto investeringar for til saman kr 460,3 mill. Av dette utgjer avgifts-
finansierte investeringar i vassverk og avlaup til saman kr 144,8 mill. Denstørste investeringa
elles er iny Alversund barneskule.

Investeringanei vatn og avlaup er planlagt lånefinansierte fullt ut. Dei andre investeringane er i
hovudsak planlagt finansierte med lån. Dessutan blir dei finansierte med momskompensasjon og
investeringstilskot.

Det er budsjettert med startlån til vidare utlån, kr 80,0 mill.
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Årlege eigenkapitalinnskot i KLP, kr 6,4 mill., blir finansierte med bruk av ubunden in-
vesteringsfond.

Kommunen sibrutto langsiktige lånegjeld ved utgangen av 2020 er om lag kr 3368 mill. Dette
utgjer om lag 128,6 prosent av sum driftsinntekter. Lånegjelda var til same tid om lag kr
114.800,-per innbyggjar.

Økonomiplan 2021 -2024
Økonomiplanen skal vise korleis langsiktige utfordringar, mål og strategiar i kommunale planar
skal følgjast opp. Saman med årsbudsjettet skal han vise kommunestyret sine prioriteringar og
løyvingar og dei mål og premissar som økonomiplanen og årsbudsjettet byggjer på. Kommune-
planens handlingsdel, med same formål, kan inngå i økonomiplanen.

I økonomiplanperioden er det lagt opp til at netto driftsresultat blir styrkt, etter at det er netto
driftsunderskot i budsjettet for 2021. Det er planlagt netto driftsoverskot i den attståande
økonomiplanperioden, frå 0,6 prosent i 2022 til 2,3 prosent i 2024 av driftsinntektene.

Kommunen sitt disposisjonsfond var ved utgangen av 2020 om lag kr 277,6 mill. Det utgjer 10,6
prosent av driftsinntektene i 2020. I økonomiplanperioden er det samla lagt opp til ei styrking av
disposisjonsfondet, etter at det for 2021 er budsjettert med kr 30 mill. i bruk av fondet for å
dekke netto driftsunderskot.

Investering i Alversund barneskule er i hovudsak planlagt gjort ferdig i 2021. Investeringane i
Lindås barnehage og Barnehage Bø er også i hovudsak planlagt gjort ferdige i 2021. Det er på
denne bakgrunn i økonomiplanperioden 2022-2024 lagt opp til eit vesentleg lågare nivå på in-
vesteringar og låneopptak enn i 2020 og 2021.

Finansielle måltal
Etter kommunelova § 14-2 bokstav c skal kommunestyret sjølv vedta finansielle måltal (hand-
lingsreglar) for utvikling av kommunen sin økonomi. Finansielle måltal skal brukast i plan-
legging og styring, som grunnlag for å ta i vare den økonomiske handleevna over tid.

Kommunestyret har ikkje gjort vedtak om finansielle måltal for kommunen. Det vil bli gjort ved-
tak om måltal i den næraste framtida.

Statsforvaltaren sine vurderingar
Kommunen fekk eit lite netto driftsoverskoti 2020, berre 0,4 prosent av driftsinntektene.
Resultatet må sjåast i samanheng med særskilde statlege tilskot i 2020, både i samband med
koronapandemien og kommunesamanslåinga. Desse tilskota var ekstraordinære for 2020 og har
gjort resultatet for fjoråret betre enn det elles ville ha vore. Dessutan var det ei høg utbetaling frå
havbruksfondet til kommunen i 2020. Kommunen ville fått netto driftsunderskot i 2020 utan dei
ekstraordinære inntektene i det året.

I budsjettet for 2021 er det netto driftsunderskot med om lag kr 29,0 mill. Underskotet er planlagt
dekt med bruk av disposisjonsfond. Dessutan er det i budsjett og økonomiplan lagt til grunn
betydelege innsparingar. Desse innsparingane er innarbeidd i eit aukande omfang i økonomi-
planperioden 2021-2023. Vi stiller spørsmål ved om det er realistisk å få dei innsparingane som
er lagdetil grunn i budsjettet. Det faktiske netto driftsunderskotet og bruken av
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disposisjonsfondet kan difor bli vesentleg større enn budsjettert. Kommunen må justere for dette
for å unngå eit betydeleg netto driftsunderskot, som må bli dekt med bruk av disposisjonsfond.

Kommunen har framleis høg eigedomsskatt på grunnlag av Mongstad-anlegget. Desse inntektene
vil bli reduserte ytterlegare i åra framover som følgje av endringa i regelverket for eigedomsskatt.
Førebels blir det gitt statleg kompensasjon for ein stor del av dette tapet. Det vil likevel vere
uvisse knytt til den framtidige utviklinga av denne kompensasjonen. Då kompensasjonen har så
stort omfang for Alver kommune, er kommunen økonomisk sårbar dersom ordninga blir tekenut.
Kommunen må førebu seg på at dette vil kunne skje på sikt.

Kommunen bør ha årlege netto driftsoverskot som er større enn 1,75 prosent av driftsinntektene,
som er det tilrådde nivået generelt for kommunane. Det skuldast at kommunen har høge inntekter
knytt til eigedomsskatt. Dessutan må kommunen vere førebudd på inntektsbortfall over tid og må
tilpasse seg dette. Kommunen si målsetjing bør på denne bakgrunn vere årlege netto drifts-
overskot på minst 3,0 prosent av driftsinntektene.

Det er viktig at kommunen held oppeverdien av disposisjonsfondet på minst det same nivået
som ved utgangen av 2020, det vil seie minst 10 prosent av driftsinntektene. Kommunen må
halde oppe realverdien av fondet. Kommunen bør ha som målsetjing at disposisjonsfondet er
mellom 10 og 15 prosent av driftsinntektene. Fondet bør vere på dette nivået for å ha til-
strekkeleg driftsreserve, blant anna for å kunne møte eit framtidig inntektsbortfall m.m.

Investeringa i Alversund barneskule er i hovudsak planlagt ferdiggjort i 2021. Investeringane i
Lindås barnehage og Barnehage Bø er også i hovudsak planlagt gjort ferdige i 2021. Det er i
økonomiplanperioden 2022-2024 lagt opp til eit vesentleg lågare nivå på investeringar og låne-
opptak enn i 2020 og 2021. Det er viktig at investeringane faktisk blir reduserte vesentleg i åra
framover, også i tida utover økonomiplanperioden.

Kommunen sitt gjeldsnivå er høgt, både målt per innbyggjar og målt i prosent av drifts-
inntektene. I tillegg kjem eit pårekna høgare rentenivå. På bakgrunn av kommunen sine store
utfordringar knytt til driftsbalansen, er det særleg viktig å dempe veksten i lånegjelda framover.

Kommunen bør avgrense nye låneopptak i stor grad framover. Utanom lån til ferdiggjering av dei
nemnde investeringane, bør lån vere avgrensa til investeringar som er fullt ut sjølvfinansierande
gjennom auka inntekter. Det vil vere avgiftsfinansierte investeringar innan VAR-sektoren og
andre investeringar som er fullt ut sjølvfinansierande, t.d. gjennom leigeinntekter med eventuelt
statlege investeringstilskot.

Vi rår kommunen til ikkje å gjere vedtak om nye generelle investeringar inntil vidare, det vil seie
investeringar som ikkje er fullt ut sjølvfinansierande. Kommunen bør vente med eventuelt å gjere
vedtak om nye investeringar til den faktiske økonomiske utviklinga og situasjonen i kommunen
gir grunnlag for det. Det inneber at kommunen må ha oppnådd innsparingar og økonomiske mål-
setjingar for netto driftsoverskot og disposisjonsfond, før det blir gjort nye vedtak om generelle
investeringar.

Med helsing
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Navn Part

Møtedeltakere Ingrid Dahl Hovland Vegdirektør

Thor Haakon Bakke Byråd, Bergen kommune

Anne Iren Fagerbakke Kommunaldirektør, Bergen kommune

Øivind Støle Bergen kommune

Jon Askeland Fylkesordfører, Vestland
fylkeskommune

Håkon Rasmussen Direktør for mobilitet og
kollektivtr.Vestland fylkeskommune

Kjell Kvingedal Statsforvaltaren i Vestland

Anita Skauge Jernbanedirektoratet

Malin Bismo Lerudsmoen Statens vegvesen

Tone Oppedal Avdelingsdirektør, Statens vegvesen

Sara Sekkingstad Ordfører, Alver kommune

Ørjan Raknes Forthun Rådmann, Alver kommune

Siv Høgtun Ordfører, Askøy kommune

Eystein Vennesland Rådmann, Askøy kommune

Mikal Leigland Varaordfører, Bjørnafjorden
kommune

Torgeir Sæter Kommunalsjef, Bjørnafjorden
kommune

Tom Georg Indrevik Ordfører, Øygarden kommune

Rune Landro Øygarden kommune

Solveig Paule Sekretariatsleder Miljøløftet

Øvrige deltakere Eva Mari Pettersen Sekretariatet, Miljøløftet

Kristoffer Sandvik Monsen Sekretariatet, Miljøløftet

Kristian Bauge Statens vegvesen

Torill Klinker Vestland fylkeskommune

Ole Hallvard Dyrbekk Vestland fylkeskommune

Beate Mæsel Vestland fylkeskommune

Astrid Håvik Jernbanedirektoratet

Torild Hage Jernbanedirektoratet

REFERAT Vedlegg nr. 1

Styringsgruppen for miljøløftet

Møte 3/2021 | Klokkeslett: 09.00 - 11.00 | Dato: 19.03.2021

Møtested: Teams
Saksbehandler: Solveig Paule Dato: 22.03.2021
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Saksliste
Sak 17/21 Godkjenning av innkalling og sakliste

Sak 18/21 Godkjenning av referat fra møtet 19.02.21

Sak 19/21 Handlingsprogram 2022-2025: Innspill til statsbudsjett 2022

Sak 20/21 Årsbudsjett 2021: Status fremdrift og belønningsmidler til kommunene

Sak 21/21 Aktivitetsplan for Miljøløftet 2021: Kampanjer, eventer og annet utadrettet
arbeid

Sak 22/21 Kort orientering om videreutvikling av organiseringen i samarbeid med EY

Sak 23/21 Trafikk og inntekt i bomstasjonene i Bergen

• 2020

• Prognose 2021

Sak 24/21 Eventuelt

Sak 17/21 Godkjenning av innkalling og sakliste
Vedtak: Innkallingen ble godkjent.

Sak 18/21 Godkjenning av referat fra møtet 19.02.21
Vedtak: Referatet ble godkjent uten merknader.

Sak 19/21 Handlingsprogram 2022-2025: Innspill til statsbudsjett 2022
Saken er en oppfølging av flere saker vedrørende rullering av handlingsprogram 2022-2025
og innspill til statsbudsjett 2022 (senest sak 12/21 i styringsgruppen 19. februar).
Administrativ koordineringsgruppe behandlet innspill til statsbudsjett 2022 i sitt møte 9.
mars og innstilte styringsgruppen å spille inn prosjekter for om lag 530 mill. kroner til
finansiering over post-30 midler i 2022. Controller Eva Mari Pettersen fra sekretariatet
presenterte saken i møtet. Styringsgruppen ble gjort oppmerksom på at Statens vegvesen
har endret periodiseringen for to av sine prosjekter, uten at dette påvirker sluttsummen. Se
vedlagt presentasjon.

Vedtak: Styringsgruppen ber Statens vegvesen spille inn Miljøløftets budsjettbehov for post
30- og post 63-midler i statsbudsjett 2022 i tråd med forslag fremlagt for styringsgruppen.

Sak 20/21 Årsbudsjett 2021: Status fremdrift og belønningsmidler til
kommunene
Saken er en oppfølging av flere saker vedrørende årsbudsjett 2021 (senest sak 11/21 i
styringsgruppen 19. februar). Saken er også en oppfølging av tidligere saker om
belønningsmidler til kommunene i byvekstavtalen.

Arbeidet med årsbudsjett 2021 har så langt ført til mange nyttige avklaringer, som blant
annet fremdrift på prosjekter på kommunal og fylkesveg som ikke fikk løyving i
statsbudsjett 2021, og håndtering av merforbruk på enkelte prosjekter.
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Det jobbes likevel fortsatt med enkelte avklaringer, og et endelig forslag til årsbudsjett
2021 er ikke klart. Sekretariatet foreslår at årsbudsjett 2021for Miljøløftetikke behandles
som ett dokument, men at vi tar med oss de nyttige avklaringene som har kommet i
arbeidet med årsbudsjett, og ser fremover mot videre avklaringer i kommende
økonomirapporteringsprosesser og rullering av handlingsprogrammet.

Videre ble det lagt frem forslag til bruk av belønningsmidler til kommunene i 2021, basert
på innspill fra kommunene. Controller Eva Mari Pettersen fra sekretariatet presenterte
saken i møtet. Se vedlagt presentasjon.

Vedtak: Styringsgruppen tar saken om fremdrift i arbeidet med Miljøløftets årsbudsjett 2021 til
orientering. Styringsgruppen ønsker at det arbeides med å få på plass et årsbudsjett for
Miljøløftet for 2022.

Styringsgruppen slutter seg til AKG og AU sin anbefaling om å bevilge midler til Bjørnafjorden
kommune i 2021 i tråd med tabell 2.

Innspill til bruk av belønningsmidler i perioden 2022-2025 håndteres som en del av
handlingsprogram 2022-2025.

Bergen kommune og Vestland fylkeskommune finner en løsning for hvordan en evt.
gjentagelse av prosjektet med sommerstenging av Torget/Bryggen skal finansieres.

Sak 21/21 Aktivitetsplan for Miljøløftet 2021: Kampanjer, eventer og
annet utadrettet arbeid
Saken er en oppfølging av sak 83/20 Presentasjon av aktivitetsplan for Miljøløftet 2021 i
styringsgruppen 18. desember 2020. Aktivitetsplanen for 2021 er nå ferdigstilt. Planen er
utarbeidet sammen med Sykkelbyen Bergen og Miljøløftets avtalepartner Haltenbanken
med underleverandører, og skisserer planlagte tiltak innen kommunikasjon og
holdningsendrende arbeid. Kommunikasjonsrådgiver Kristoffer Sandvik Monsen
presenterte saken i møtet. Se vedlagt presentasjon.

Styringsgruppen ga sin tilslutning til aktivitetsplanen, og understreket at når situasjonen for
kollektivtrafikk normaliserer seg mht. smittevern, må det inn et sterkt fokus på dette også i
aktivitetsplanen. Partene ønsker at noen av kampanjene også er på nynorsk.

Vedtak: Styringsgruppen tar saken til orientering. Aktivitetsplanen oversendes alle parter som
et arbeidsdokument for 2021.

Sak 22/21 Kort orientering om videreutvikling av organiseringen i
samarbeid med EY
Saken er en oppfølging av sak 71/20 Orientering: Videreutvikling av Miljøløftets
organisering i styringsgruppen 13. november 2020, sak 6/21 Kort orientering om
videreutvikling av organiseringen i samarbeid med EY i styringsgruppen 15. januar 2021,og
sak 14/21Orientering om videreutvikling av organiseringen i samarbeid med EYi
styringsgruppen 19. februar. Partene har gjennom Miljøløftets administrative
koordineringsgruppe (AKG) arbeidet videre med videreutvikling av organiseringen.
Sekretariatsleder Solveig Paule orienterte om at partene trenger noe mer tid til drøfting
administrativtføret forslag til implementering kan legges frem for styringsgruppen.

Vedtak: Styringsgruppen tar saken til orientering, og avventer videre arbeid.
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Sak 23/21 Trafikk og inntekt i bomstasjonene i Bergen
Partene i Miljøløftet får jevnlig rapport om trafikk og inntekt i bomstasjonene i Bergen.
Kristian Bauge, Statens vegvesen presenterte tall for trafikk og inntekt i bomstasjonene i
Bergen i 2020, og prognose for 2021. Se vedlagt presentasjon. I neste møte vil
styringsgruppen få oversikt over bompengeinntekter og prognoser for alle de største
byområdene, samt aggregerte tall for alle årene med bompengeinntjening i Bergen.

Vedtak: Styringsgruppen tar saken til orientering.

Sak 24/21 Eventuelt
Ingen saker.
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Regionrådet Nordhordland 
Alver, Austrheim, Fedje, Gulen, Masfjorden, 
Modalen, Osterøy 

 
 

Protokoll 
Regionrådet Nordhordland – måndag 21. september 

 
 
Møte:  4-2020 
Tid: Mandag 21. september kl. 13:30 - 18:00 
Stad: Alver hotel 

 
Til stades: 
Ordførar: Karstein Totland (Masfjorden), Sara Sekkingstad (Alver), Per Lerøy (Austrheim), Stian Herøy 

(Fedje), Hallvard Oppedal (Gulen), Lars Fjeldstad (Osterøy), Kjetil Eikefet (Modalen) 
Rådmenn: Bjørnar Fjellhaug (Austrheim, for Liv Løvik), Gjermund Hagesæter (Fedje), Svein Helge 

Hofslundsengen (Masfjorden), Jo Bjarte Tømmerbakke (Modalen) 
NUI: Rune Heradstveit, Bent Gunnar Næss, Håkon Matre (styreleiar) 
Andre: Sak 32/20: Vidar Totland og Tone Hartvedt frå Invest in Bergen 

Sak 41/20: Baste Tveito, Nordhordland Næringslag og Hogne Haugsdal, Alver kommune 
Forfall: Ørjan Raknes Forthun (Alver), Liv Løvik (Austrheim), Reidun Halland (Gulen), Ingvild 

Hjelmtveit (Osterøy) 

 
 
Sak 30/20 Godkjenning, møteinnkalling og saksliste 

Møteinnkalling og saksliste vart godkjent utan merknadar. 
 

Sak 31/20 Godkjenning protokoll møte 3-2020 
Møteprotokoll frå møte 3-2020 vart godkjent utan merknadar. 
 

Sak 32/20 Invest in Bergen (vedlegg) 
Vidar Totland og Tone Hartvedt orienterte om arbeidet i Invest in Bergen og om 
programmet som er finansiert av Vestland fylkeskommune og 17 kommunar inkl. 
Nordhordlandsregionen. Finansiering er kr 4 pr. innbyggjar frå kommunane og det same frå 
fylkeskommunen. Årleg budsjett er ca. 3,5 mill. kr. 
 
Invest in Bergen har ei hovudoppgåve, det er å få fleire nasjonale og internasjonale bedrifter 
og investeringar til Bergensregionen inkl. Nordhordlandsregionen. Håpet er å skapa fleire 
nye arbeidsplassar og få til auka verdiskapning. Invest in Bergen jobbar derfor mykje med å 
hjelpa bedrifter inn i regionen og med t.d. etableringsfasen. Det vert og jobba med 
marknadsføring, å få etablert større ferdigregulerte areal, og å leggja til rette for 
datasenteretableringar som er eit nasjonalt fokus. 
 
 Nordhordland er viktig for Bergensregionen. Her kan det t.d. vera aktuelt med 

datasenteretablering i Matre og i Modalen. 
 Det er ny giv i det store næringsarealet Mongstad Industrial Park 
 Det er areal som kompletterer regionen sine tilbod både på Espevoll på Osterøy og i 

Nordhordland Næringspark i Alver 
 Det er store moglegheiter for å få ny bærekraftig industri til regionen  
 
Totland og Hartvedt kom deretter inn på kraftsituasjonen i Nordhordland og kva Invest in 
Bergen bidrar med i den samanheng (sjå vedlegg).  
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Vedtak: 
Regionrådet tok orienteringa til vitande. Regionrådet meiner at det arbeidet Invest in 
Bergen gjer er svært viktig for kommunane og regionen, og ber om at kommunane er positiv 
til ny samarbeidsavtale for perioden 2021-2024. 
 

Sak 33/20 Interkommunal plan for sjøareal Region Nordhordland 
Bent Gunnar Næss orienterte om status for arbeidet med Interkommunal plan for sjøareal i 
Nordhordland. Næss understreka viktigheita av at den enkelte kommune forankrar prosess 
og arbeid fortløpande både administrativt og politisk, etter kvart som arbeidet med planen 
skrider fram. Næss bad kommunane så fort som mogeleg om å oppnemna representant til 
det interkommunale planutvalet.  
 
 
Vedtak: 
Regionrådet tok orienteringa til vitande. Regionrådet er fornøygd med at arbeidet med 
interkommunal plan for sjøareal er kome i gong, og at det er gjort eit godt arbeid med å 
forankra og leggja til rette for gode prosessar ute i kommunane. 
 

Sak 34/20 U-864. Status etter møtet med statssekretær i Samferdselsdepartementet (vedlegg) 
Per Lerøy, Stian Herøy, Karstein Totland og Rune Heradstveit hadde 17. august eit 
teamsmøte med statssekretær Ingvild Ofte Arntsen i Samferdselsdepartementet som 
oppfølging etter tidlegare skriv til departementet om nedsetjing av eit ekspertutval. Målet 
med møtet var å sikra at kompetanse frå subsea-miljøa i Norge blir trekt inn i det vidare 
utgreiingsarbeidet knytt til U-864.  
 
I møtet kom det fram at departementet ønskte at Regionrådet reduserte tidlegare liste med 
kandidatar til ekspertutvalet til tre til fem kandidatar.  
 
Etter møtet sendte Regionrådet eit skriv til departementet der det vart lagt fram ei liste med 
fem kandidatar, og i utveljinga er det lagt særleg vekt på at kandidatane har svært lang 
operasjonell erfaring frå undervassoperasjonar på norsk kontinentalsokkel. Det er også lagt 
vekt på at utvalet skal ha komplementær kompetanse. 
 
I brevet signaliserer Regionrådet at ein er uroa over tidsplanen som departementet legg opp 
til, og ber om at departementet set frist til ekspertutvalet om å gjera seg ferdig med 
arbeidet inkludert forstudien, innan juni 2021. Då kan eit anbod med oppreinsking av 
kvikksølvet, sendast ut i marknaden så tidleg at det kan gjennomførast i sommarsesongen 
2022. 
 
Regionrådet purra departementet om status og framdrift sist veke. I dag 21. september kom 
dette svaret frå departementet: 
«Vi viser til hyggelig og konstruktivt møte i august og til deres henvendelser i etterkant, der 
dere blant annet har foreslått kandidater til ekspertutvalget som skal komme med en 
anbefalingen om den videre håndteringen av U-864. 
I etterkant av dette møtet har departementet arbeidet med å identifisere kandidater med 
ulik kompetanse og bakgrunn til utvalget. I dette arbeidet har vi vurdert innspill til 
kandidater fra flere aktører, inkludert de kandidatene dere foreslo. Vi håper å kunne 
offentliggjøre den endelige sammensetningen av utvalget om kort tid. Som kjent vil utvalget 
få frist til 1. november 2021 med å legge fram sin anbefaling.» 
 
 
Vedtak: 
Regionrådet tok orienteringa til vitande. 
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Sak 35/20 Revidering av selskapsavtale Nordhordland Utviklingsselskap IKS 
Notat «Utgreiing revidert selskapsavtale NUI» og arbeidsutkast «Revidert selskapsavtale 
NUI» var sendt ut saman med sakslista. 
 
I sak 29/20 i Regionrådet vart det gjort følgjande vedtak:  
«Regionrådet set ned ei arbeidsgruppe som ser på revisjon av selskapsavtalen, finansiering 
(grunnkontingenten) og namn. Arbeidsgruppa består av Sara Sekkingstad, Stian Herøy, Lars 
Fjeldstad, Håkon Matre og Rune Heradstveit. Arbeidsgruppa kjem tilbake med forslag til 
Regionrådet.» 
 
Arbeidsgruppa støttar forslaget om at Nordhordland Utviklingsselskap IKS endrar namn til 
Region Nordhordland IKS. Arbeidsgruppa har drøfta fordelingsnøkkelen, men har ikkje blitt 
samde om ein ny fordelingsnøkkel.  
 
I notatet til møtet i dag «Utgreiing revidert selskapsavtale NUI» er det drøfta og vist verknad 
av nye fordelingsnøklar. I tillegg har Vaksdal kommune vist stor interesse for å bli med i 
Regionrådet som fullverdig medlem. Kommunen er med i IKT Nordhordland og på satsinga 
på drift og digitalisering og innovasjon som ligg i NUI. Kommunen har derfor sendt signal om 
at dei i oktober legg fram ei politisk sak om å søkja opptak i Regionrådet Nordhordland.  
 
Dette skjedde i møtet:  
Regionrådet ser det som positivt at Vaksdal kommune ønskjer å bli medlem i Regionrådet.  
 
Regionrådet er eintydig positiv til at Nordhordland Utviklingsselskap IKS endrar namn til 
Region Nordhordland IKS. Dette vil gje eit tydelegare namn med tanke på selskapet sitt 
føremål og  arbeidsoppgåvene som vert jobba med. Samtidig vil namnet passa til den logoen 
selskapet har hatt sidan 2012. 
 
Når det gjeld fordelingsnøkkel på kontingent, så er det stor semje om at dagens 
fordelingsnøkkel som berre baserer seg på innbyggartal ikkje kan fortsetja. Det har blitt endå 
tydelegare etter at det ble færre kommunar. Det var også semje om at den andelen som skal 
fordelast som eit fast beløp mellom kommunane må vera ein plass mellom 20 og 30 %.  Med 
dagens 4,2 mill. kr å fordela så vert det faste beløpet mellom kr. 120 000 - 180 000. Dersom 
Vaksdal vert med i Regionrådet, vert beløpet mellom kr. 105 000 - 158 000. 
 
Regionrådet kom fram til at den faste delen i utgangspunkt bør vera 30 % og 
innbyggjardelen 70%, men at ein bør finna ei tilpassing som gir Fedje og Modalen ein mindre 
vekst enn det ein får ved å bruka 30 %. 
 
Vedtak: 

 Regionrådet ser det som positivt at Vaksdal kommune ønskjer å bli medlem i 
Regionrådet Nordhordland.  

 Regionrådet ønskjer at Nordhordland Utviklingsselskap IKS endrar namn til Region 
Nordhordland IKS.  

 Regionrådet ønskjer ein fordelingsnøkkel der 30 % vert fordelt som ein lik sum på 
kommunane og resten 70 % vert fordelt etter folketal. Regionrådet ber imidlertid NUI 
finna ein modell som gjer at småkommunane Fedje og Modalen berre får ca. halvparten 
auke i forhold til kva dei får ved 30 % fast. Regionrådet ber NUI leggja  saka fram for 
formell handsaming i Representantskapet. 

 

Sak 36/20 Revidering av selskapsavtale Region Nordhordland Helsehus IKS 
Notat «Utgreiing revidert selskapsavtale RNHI» og arbeidsutkast « Revidert selskapsavtale 
RNHI» var sendt ut saman med sakslista. 
 
Lindås, Meland og Radøy slo seg saman til Alver kommune frå og med 01.01.2020 slik at det 
no er sju kommunar som er eigarar av Region Nordhordland Helsehus IKS. Dette gir krav om  
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endring av selskapsavtalen som omtalt i notatet. Administrasjonen føreslår at ein føl dei 
same prinsippa som i dag med at 20 % vert fordelt likt på kommunane og 80 % ut i frå 
folketalet.  
Dei endringane som var foreslått i notatet vart støtta i Regionrådet. 
 
Vedtak: 
Regionrådet slutta seg til at eigardelen i selskapet føl dei same prinsippa som i dag med at 
20 % vert fordelt likt på kommunane og 80 % ut i frå folketalet. RNHI legg saka fram for 
formell handsaming i Representantskapet. 
 

Sak 37/20 Status prosjekt Nordhordlandspakken AS (vedlegg) 
Prosjektleiar for Nordhordlandspakken Andreas Knarvik Kolås, Vestland fylkeskommune 
informerte om status i Nordhordlandspakken (vedlegg). 
 Prosjektet 1, Marås – Soltveit: Tre entreprenørar er prekvalifisert. Forhandlingar pågår, 

tildeling er venta før nyttår. Det ligg an til at ein kan få bygd hovuddel og 5,5 km + 
opsjon 2 km innanfor budsjett. Ferdigstilling av anlegget er planlagt til 30. april 2024. 

 
 Prosjekt 3/12, Fv 245 Fosse – Moldekleiv / Fv. 564 Fossekrysset: På grunn av mindre 

justeringar måtte planen sendast på ny avgrensa høyring. Deretter politisk handsaming. 
 
 Prosjekt 4a, Fv. 564 Fløksand  - Vikebø: Mål om godkjent reguleringsplan vår 2021 

Prosjekt 4b, Fv. 564 Undergang Holme: Er ferdig, vart overlevert i februar 2020. Er blitt 
ei veldig bra løysing. 

 
 Prosjekt 5, Fv. 564 Frekhaugkrysset, inkl. utbetring av Fv. 244: Reguleringsplan vart 

godkjent av Alver kommunestyre 17.09.20. Det er dialog med  Alver med tanke på å få 
med full utbetring av Fv. 244 til Sagstad skule. 

 
 Prosjekt nr.  7A – Kollektivtiltak E39 (Flatøy): Reguleringsplan er godkjent. Er eit 

riksvegprosjekt der Statens vegvesen er byggherre. Ikkje avklart når anlegget har 
oppstart. 

 
 Prosjekt nr.  7B – Kollektivtiltak Fv. 57: Ny terminal i Knarvik vart sett i drift 14. oktober 

2019. Etablert midlertidig rundkøyring på E39. Vellukka løysing med gode 
tilbakemeldingar frå brukarar. Finansiert av Lindås kommune (Alver) og 
Nordhordlandspakken AS. 

 
 Prosjekt 8, Fv. 565 vegutbetring /TS Austrheim. Det føregår no arbeid med bygging av 

kompositt bru. Montering av brua vert rett over nyttår. 
 
 Prosjekt 9, Fv. 570 Rammetiltak Masfjorden: Er i gong med 9 av 9 tiltak. Godt samarbeid 

med Masfjorden kommune om at overskotsmasse vert brukt til TS- tiltak på Fv. 570. 
Ferdigstilling 31.10.20. Svært vellukka prosjekt der ein har fått mykje igjen for pengane. 

 
 Prosjekt 10, Fv. 5510 Rammetiltak Fedje: Utbetring av møteplasser og utviding av veg. 

Alle tiltak er ferdig. 
 
 Prosjekt 11, Fv. 5 Rammetiltak Modalen: Utbetring av totalt 9 punkt. Ferdigstilling 

30.09.20. Mykje igjen for pengane. 
 
 Prosjekt nr. 15 E39 Omlegging av Molvikkrysset og Prosjekt nr. 17 39 Vikane-

Eikangervågen: Arbeid med reguleringsplan pågår. 
 
Vedtak: 
Regionrådet tok orienteringa til vitande. 
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Sak 38/20 

 
Nordhordlandspakken - fagleg utgreiing 3-timars regel og utsending av faktura frå Ferde 
Rune Heradstveit orienterte om nærare om fagleg utgreiing om 3-timars regel i 
Nordhordlandspakken som Vestland fylkeskommune har gjort på oppdrag frå Regionrådet 
etter initiativ frå Alver kommune.  
Rune Heradstveit informerte også om svar ein har fått frå Ferde om kvifor dei ikkje kan 
senda ut månadleg faktura frå Nordhordlandspakken. 
 
Vedtak: 
Regionrådet tok fagleg utgreiinga om 3-timars regel til vitande og bad NUI senda den ut til 
kommunane.  
Regionrådet tok svar frå Ferde om utsending av faktura til vitande og bad NUI senda det ut 
til kommunane. 
 

Sak 39/20 Status Region Nordhordland Helsehus IKS 
Rune Heradstveit informerte om status for Region Nordhordland Helsehus. Bygget er i rute 
til overleveringsdato 10. januar. Etasjane 2-6 er i stor grad ferdig, medan det føregår mykje 
arbeid i 1. etasje. Arbeidet med allmenningen vil bli forseinka, men ein reknar med at den 
skal vera ferdig til innflyttingstidspunktet 1. mars. 
Administrasjonen jobbar no bl.a. med fire anbod, møblar, AV-utstyr, reinhald og kantine / 
kafeteria. Møbelanbodet og AV-anbodet nærmar seg tildeling, medan reinhald og kantine 
vert lagt ut i næraste framtid. 
 
Økonomisk er det god kontroll på prosjektet, og ein ligg an til å byggja langt under ramma 
gitt av kommunane. 
 
Vedtak: 
Regionrådet tok orienteringa til vitande. 
 

Sak 40/20 Diverse info Nordhordland Utviklingsselskap IKS  
 Orientering om status for arbeidsledigheit og utsikt for folketal / demografi i regionen. 
 Nordhordland Unesco biosfæreområde. Høyringa etter arbeidet med strategiplanen er 

ute, og administrasjonen har jobba med å ta merknadar inn i dokumentet. 
Styringsgruppa handsama dette sist veke, og vil no kalla inn til utvida Regionråd for 
endeleg godkjenning. 

 Vassregion Nordhordland. NUI har hatt ute anbod vedr. kartlegging av androme 
vassdrag / kartlegging av sjøaure i vassdrag i vassregion Nordhordland. Ramma er sett til 
kr. 500 000. 

 

Sak 41/20 
 

Meldingar og eventuelt 
 

Covid-19 og avvikling av Yrkes- og utdanningsmessa 2020 
Grunna situasjonen med Covid-19 vert Yrkes- og utdanningsmessa for Nordhordland som 
skulle vore arrangert i Nordhordlandshallen i veke 48, avlyst. Det same gjeld andre 
utdanningsmesser i fylket, inkludert messa på Osterøy. 
Komiteen for messa  i Nordhordland vil i samarbeid med dei vidaregåande skulane i 
regionen prøva å laga eit alternativt opplegg for årets 10.trinn. Dette for å ivareta noko av 
informasjonen som fell vekk ved at messa blir avlyst. Den årlege utdanningsavisa som Strilen 
gjev ut kjem som vanleg 17. november. 
 

Fylkesrådmannen sitt framlegg (saldering) til fylkesbudsjett 2021 og konsekvensar for TAF 
Baste Tveito, Nordhordland Næringslag gjorde greie for fylkesrådmannen sitt framlegg 
(saldering) til fylkesbudsjett 2021 og konsekvensar for TAF. I fyrste omgang er dette kanskje 
avverja, men ein kan ikkje slappa av. 
Det vert planlagt med å ta initiativ til ein TAF-konferanse neste år der politikarar og andre 
nøkkelpersonar vil vera målgruppe. 
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Regionrådet sender i fyrste omgang ein kort uttale til administrasjonen og sentrale 
politikarar i Vestland fylkeskommune. Regionrådet vurderer saman med Nordhordland 
Næringslag om ein i tillegg skal senda eit formelt skriv.  
 
 
Vedtak: 
Regionrådet Nordhordland har merka seg framlegget til fylkesrådmannen der TAF/YSK-
ordninga blir foreslått nedlagt. Regionrådet vil trekkja fram dei gode erfaringane og den 
store verdien næringslivet, kommunane og skulane i regionen har med denne ordninga. 
Ordninga har vore ein stor suksess og burde heller vore ein modell som heile landet tok i 
bruk, og ikkje at ein vurderte å leggja ned ordninga i Vestland. Regionrådet vil på det 
sterkaste rå frå at det blir gjort reduksjonar i dette tilbodet.  
 

Vestland fylkeskommune og utarbeiding av scenarioanalysar for næringslivet i fylket 
Baste Tveito og Hogne Haugsdal informerte om utarbeiding av scenarioanalysar for 
næringslivet i fylket som Vestland fylkeskommune har bestilt. Fylkeskommunen har opna for 
at kommunar og regionar i fylket kan henga seg på. Nordhordland Næringslag og Alver 
kommune har allereie gått saman og bestilt ein analyse, men er open for at andre 
kommunar kan vera med, det er berre å ta kontakt. Både Nordhordland Næringslag og Alver 
kommune har sett av  midlar til utgreiinga. 
 
Vedtak: 
Regionrådet tok orienteringa til vitande, og ber den enkelte kommune ta kontakt dersom 
ein ynskjer å vera med på scenarioanalysen. 
 

Helse Bergen og avtale for transport av pasientar med rekvisisjon 
Saka vart diskutert. Det er det regionale helseføretaket som har ansvaret. Ordførarane vil 
fylgja opp saka. 
 

Status Naturmangfaldsplan i kommunane 
Saka vart kort drøfta. 
 

Skal Regionrådet uttala seg om vindkraft på generelt grunnlag, eller venta på spesifikk 
sak?  
Saka har utvikla seg sidan vår/sommar og Regionrådet ser det ikkje som aktuelt at 
styresmaktene vil tvinge gjennom vindparkar i regionen. Kommunane som er berørt er på 
saka. 
 

Felles utviklingsplan mellom kommunar og sjukehus - utpeiking av representant til 
arbeidsgruppe 
Det skal utarbeidast ein felles utviklingsplan for samarbeid og samhandling mellom 
kommunane og spesialisthelsetenesta i Helse Bergen HF sitt føretaksområde. Målet er at 
planen skal leverast til endeleg handsaming i samarbeidsutvala i desember 2020, og 
signerast på «Toppleiarmøtet i 2021». 
 
Utviklingsplanen skal peika ut ønskja utvikling/retning for samarbeid/samhandling og kva 
strategiar og tiltak som er nødvendig for å møta utfordringar og behov i framtida. Planen 
skal mellom anna utgreia og føreslå tiltak knytt til områda overordna strategisk grunnlag, 
struktur og organisering, kompetanse, heilskaplege tenester, samhandlingsleiing og -kultur 
og brukarmedverknad. 
 
Det vert lagt opp til å etablera tre arbeidsgrupper der arbeidsgruppe 1 skal utgreia 
«Organisering av, og rolle og funksjon til, toppleiarmøtet». I departementet / KS sin modell 
vert dette kalla partnarskapsmøte.  
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Det er ønskje om følgjande representasjon: 
 2 representantar frå Helse Bergen HF 
 2 representantar frå private/ideelle institusjonar derav minst 1 frå Haraldsplass DS 
 1 representant frå kommunane i kvar av SU/SR’ane 
 2 representantar frå brukarane, ein frå spesialisthelsenivå og ein frå kommunane 
 
Det er kome ynskje om at det er ein ordførar som vert representant frå SU Nordhordland.  
 
 
Vedtak: 
Regionrådet oppnemnte ordførar Lars Fjeldstad til å delta i arbeidsgruppe 1 som skal utgreia 
«Organisering av, og rolle og funksjon til, toppleiarmøtet». 
 

 
 
 
 
 
 
 
 

Knarvik, 26. oktober 2020 
 
 

   
Karstein Totland 
Leiar 
Regionrådet Nordhordland 

Rune Heradstveit 
Dagleg leiar  
Nordhordland Utviklingsselskap IKS 

 
 
 
 
 
 
Vedlegg: 
Sak 32/20 Presentasjon Invest in Bergen 
Sak 34/20 Svar / skriv frå Samferdsledepartementet datert 21.09.20 «Oppsummering etter møte med 

statssekretær Ingvild Ofte Arntsen vedr. U-864 17. august 2020» 
Sak 38/30 Presentasjon – status Nordhordlandspakken 
 



ORIENTERINGSNOTAT 

Til: Alver formannskap – møte 10.06.2021 

Frå: Rådmannen 

Dato: 03.06.21 

Tema: Status breiband i Alver kommune 

Oppsummering 
• Alver kommune har to pågåande utbyggingar og har også søknad inne om ny utbygging. 

• Når desse er på plass, er dekningsgrad for breiband (> 30Mb/s) på over 95 %. 

• Framleis litt uklarheit m.o.t. bortfall av kopartråden (innan 2022), men alt tyder på at 
verknaden blir liten. 

 

Bakteppe 
Breiband er eit omgrep som har hatt varierande innhald. Per dato er breiband definert av Nkom 

(Norsk kommunikasjonsmyndigheit) som nedlastingshastigheit på 30 megabit per sekund (Mb/s) 

eller meir. Dei fleste husstandar vel abonnement på mellom 50 og 300 Mb/s synkron (like 

opplastings- og nedlastingskapasietet).  

Breiband blir levert på ulike teknologiar i Alver kommune 

• Satellitt (tilgjengeleg for alle, men lite brukt ut frå pris og kvalitet). 

• Radio-løysingar (t.d. mobildata frå Telenor) der abonnenten mottek oppkopling mot 
radiosendar som helst skal vere synleg frå lokasjonen. 

• Kopartråd - fasttelefonliner som Telenor vil fjerne innan utgangen av 2022 og erstatte med 
4G (eller nokon stader 5G) radioløysing 

• Fiber, som heilt klart er innbyggjarane sitt førsteval 
 

Marknaden 
Etterspurnaden etter breiband har auka sterkt dei siste 20 åra. Frå å ha vore eit tilbod til verksemder 

med spesielle behov (og nokre teknologi-nerdar) er breiband no sett på som naudsynt i  nær alle 

verksemder, heimar og til dels fritidsbustader ettersom både offentlege og private tenester baserer 

seg på slik teknologi. Digitaliseringa er sterkt aukande, og pågåande pandemi har styrka denne 

utviklinga kraftig. 

Våre innbyggjarar føretrekker fiber, både ut frå pris, kapasitet og stabilitet. Leverandørane som er 

aktive i Alver kommune er Telenor, Bergen Fiber og NettStar. 

Leverandørane vil gjerne byggje ut breiband i områder med høg innbyggjar-tettleik, ettersom dette 

gjev privatøkonomisk gevinst. I meir glisgrendte strøk vil gjennomsnittskostnaden per abonnent 

auke, og utbygging vil ikkje skje utan anleggsbidrag frå offentleg sektor. Breiband har så høg 

samfunnsøkonomisk gevinst at vi ser oss tent med å gje slike anleggsbidrag.  

Det vert gjerne sett av beløp på statsbudsjettet til slike føremål, og midlane vert fordelt frå 

fylkeskommunen (dei overtok forvaltningsansvaret frå Nkom i 2020) etter søknader frå kommunane. 

Eigenandel frå kommunane er gjerne på mellom 25 % og 40 % av samla anleggsbidrag. Tildelingane – 

http://www.nkom.no/
http://www.nkom.no/


som femner verksemder og bustader  -  er i hovudsak gjort etter kriteriet «anleggsbidrag per 

husstand» (m.a.o. flest mogleg abonnentar for bidraget).  

Leverandørane tek normalt med seg fritidsbustader i området, sjølv om avtala med kommunen ikkje 

gjeld desse. 

Breiband i kommunane Radøy, Meland og Lindås 
I 2016 hadde kommunane Radøy, Meland og Lindås vesentleg lågare breibanddekning (> 30/5) enn 

landet elles, men fiberdekninga (synkrone liner >50/50, >100/100 – truleg næringsføremål) var den 

gang faktisk høgare enn landsgjennomsnittet. Tabellen under syner situasjonen i Lindås 2016: 

 

Både Radøy, Meland og Lindås kommune har gjennomført fleire utbyggingar med anleggsbidrag. 

Innleiingsvis (fram til 2014) var det gjerne ulike radioløysingar som ble valt. Breiband var den gang 

definert som nedlasting 3 Mb/s.  

Etter 2014 er det fiberteknologi som dominerer. 

• Radøy: Tilskot frå Nkom til Radøy i 2015 der Telenor bygde ut nær full dekning med fiber i 
Radøy kommune. 

• Meland: Tilskot frå Nkom i 2015 og 2017. Sistnemnde utbygging vart forseinka av rettslege 
tvistemål, men avtalar vart signert med Bergen Fiber og NettStar januar 2020 og utbygging 
sett i verk same sommar. 

• Lindås: Tilskot frå Nkom i 2016 og 2019. Førstnemnde gjekk til Telenor, Bergen Fiber og 
NettStar, medan 2019-konkurransen vart tildelt NettStar januar 2021. 

 

Utbyggingsprosjekta frå Radøy 2015, Meland 2015 og Lindås 2016 var stort sett sluttførte innan 

samanslåinga til Alver. Breibanddekninga var begynt å bli akseptabel, men det var stor usikkerheit 

m.h.t. verknad av Telenor si sanering av kopartråden. 

 

>2/0,25 >4/0,5 >12/0,8 >25/5 >30/5 >50/10 >100/10 >50/50 >100/100

Norge totalt 95 % 94 % 87 % 80 % 79 % 75 % 73 % 40 % 39 %

Hordaland 97 % 96 % 88 % 80 % 78 % 73 % 70 % 40 % 37 %

Lindås 98 % 98 % 59 % 49 % 47 % 44 % 42 % 41 % 41 %



Sanering av kopartråden 
Telenor kunngjorde i slutten av januar i 2019 at selskapet har 

vedteke å legge ned koparnettet innan utgangen av 2022 og 

erstatte dette med fiber- og mobilbaserte løysingar. I praksis vert 

det mobilbasert i Alver.  

Over 30 % av husstandane Lindås kommune har vore 

breibandskunder via Telenor si kopartråd. Vi har ikkje hatt tilgang 

til kundelister, og det har vore usikkerheit knytt til kor stort 

breibandbortfall kopartråd-saneringa ville medføre. Nyleg 

mottatt informasjon syner at dei gjennomførte breibands-

utbyggingane har redusert problemstillinga i betydeleg grad.  

Per i dag er det nær 1000 husstandar i Alver kommune som 

nyttar kopartråden til breiband (xdsl), men mange av desse har 

truleg fiberløysing i nærområdet. 

Dette vil bli gjenstand for nærare vurdering saman med detaljert 

vurdering av dei relativt grove dekningskarta som er 

tilgjengelege. 

 

 

Breiband i Alver kommune 
Alver kommune overtok dei pågåande prosjekta. I praksis var dette 2019-tildelinga i Lindås kommune 

og 2017-tildelinga i Meland kommune. Både 2017- og 2019-tildelinga er forventa fullført innan 

utgangen av 2021. 

Meland 2017 

Stad Bu-eininger 

Landsvik-Skjelanger 131 

Espetveit/Ådland 92 

Io 75 

Håtuft/Grasdal 74 

Fosse 86 

Eikeland 26 

Erstad/Bjørndalen 50 

Sjurdalen 3 

 537 

 

Lindås 2019 

Område Bu-eininger 

Ryland-Fløksand-Skintveit 34 

Åsebø 14 

Bjørndalsvatnet 14 



Remme 22 

Erstadfjellet-Håland 36 

Åse 9 

Fiskest-Seimsvatnet 72 

Eikangervåg 3 

Svindalsvegen 5 

Åsgård 9 

Vikanes-VetleUrdal 10 

Dyrkolbotn (Inkl Stussdal) 5 

Sundsbø 8 

Keilen 53 

Spjotøy 8 

Spjeldneset 12 

Veråsvegen 11 

 325 

 

Alver 2021 

Alver kommune har søkt Vestland fylkeskommune om tilskott til vidare utbygging, og svar er forventa 

i september i år. Søknaden frå Alver var derfor berre på kr 685.000, som saman med eigenandel frå 

kommunen (40 %) gjev ei samla anleggsbidrag på kr 1.185.000.  

I førebuing til søknaden vart det klart at breibandarbeidet hittil har gjort fiberbasert breiband 

tilgjengeleg for dei aller fleste bustader og verksemder i kommunen, og at bortfall av kopartråden 

ikkje førar til vesentleg dårlegare dekning. Søknaden femner derfor berre 20 bu-einingar og 5 

verksemder. Adressene er godt spreidd i kommunen, og utbygging vil heretter neppe skje i større 

areal, men heller på einskild-adresser mellom dei allereie utbygde areala. Felles for gjenståande 

utbygging er høg gjennomsnittskostnad.  

Anslaget er at dersom desse einingane får tilstrekkeleg tilbod, har Alver kommune over 95 % 

dekning. 

 

Alver - vidare satsing 
Uavhengig av framtidige tilskot, vil vidare utbygging i Alver kommune truleg vere best egna gjennom 

ein kommunal/fylkeskommunal ordning der einskildpersonar og verksemder kan søke om tilskot til 

sin utbygging. Kommunal anbodsutlysing på einskild-adresser synast lite effektivt. 

Som nemnt vil verknaden av kopartråd-saneringa bli gjenstand for nærare vurdering, saman med 

detaljert vurdering av dei relativt grovkorna dekningskarta som er tilgjengelege. Om dette i sum 

inneber behov for ytterlegare tiltak er p.t. ikkje heilt klart. 

 

Alle framtidige næringsareal og bustadfelt bør som eit minimum leggje til rette for distribusjon av 

fiberkablar frå eit hensiktsmessig nodepunkt og ut til dei aktuelle bygningane. Best er det at 

utbyggjar handsamar breiband på line med straum, vatn og avløp. 
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 Utval for næringutvikling og drift  

064/21 Alver formannskap  

 Alver kommunestyre  
 

 

KNARA – Hovudreinseanlegg Knarvik 
 
Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 

Kommunestyret vedtek at Alternativ 2 Kvassneset som lokalisering, ligg til grunn for vidare 

planlegging av nytt hovudreinseanlegg i Knarvik. 

 
Politisk handsaming 

Saka skal til uttale i utval for næringsutvikling og drift 

Saka skal til innstilling i formannskapet 

Saka skal avgjerast i kommunestyret 

 

Bakgrunn 

Saka om nytt hovudavlaupsreinseanlegg for Knarvikområdet har ei lang forhistorie i Lindås 

kommune og administrasjonen la fram ei orientering om etablering av eit slikt anlegg på ulike 

areal ved Kvassneset i sak 099/20 hausten 2020. I den vidare prosessen gjorde formannskapet 

mellom anna følgjande vedtak i sak FO-099/20. Meldingar og orienteringar, i møte 15.10.20: 

«Formannskapet ønskjer å sjå på alternativ til kloakkreinseanlegget på kvassneset. 

…» 

 

Kommunestyresak 117/20 den 29.10.20. Godkjenning av temaplan for vatn og avlaup 2021-

2022. Kommunestyre gjorde følgjande vedtak på bakgrunn av innstilling frå utval for 

næringsutvikling og drift: 
 

« Kommunestyre godkjenner temaplan for vatn og avlaup for perioden 2021 – 2022, med unntak av 

kapittel 4.3.1 «Nytt avlaupsreinseanlegg på Kvassneset» og andre avsnitt og kommentarar i 

planframlegget som omhandlar dette. Pågåande planar for dette avlaupsreinseanlegget må stansast. 

Kommunestyret ønskjer ein god og grundig prosess når ein skal byggje eit slikt anlegg og ønskjer at fleire 

lokasjonar for reineseanlegg må utredast og kartleggjast, og at det må utarbeidast ei eiga 

konsekvensutgreiing, mellom anna med tanke på støy og luktproblematikk. Det økonomiske grunnlaget 

må også grundig vurderast då dette er eit anlegg som vert finansiert etter sjølvkostprinsippet, og det er 

abonnentane som vert belasta med gebyr. Kommunestyret meiner at eit så stort prosjekt må få sin 

eigen detaljplan og handsamast som eiga sak.  

 

Temaplanane samanstiller og vidarefører tilsvarande planar godkjent kvar for seg av dei tidlegare 

kommunestyra, og erstattar desse.  



Årlege handlingsplanar med prioritering av tiltak skal følgje rammene i vedtatt årsbudsjett..»  

Administrasjonen har no gjort ei vurdering som vert utgreidd i denne saka. 

Saksopplysningar: 

Administrasjonen har hatt vidare dialog med Statsforvaltaren som er ureiningsmynde i denne 

saka. Vidare er det føreteke synfaringar og ein har hatt dialog med kommunar som nyleg har 

hatt ein prosess med nytt hovudavlaupsanlegg, slik som Alver no er inne i.  

Med dette som grunnlag har administrasjonen engasjert konsulentfirmaet Norconsult i Bergen, 

som har gått gjennom informasjonen i saka og vidare utgreidd aktuelle løysingar for 

Knarvikområdet. 

Utgreiinga kjem fram i rapport: KNARA- Hovudreinseanlegg Knarvik, alternativsvurdering 

lokalisering, datert 03.06.21. Denne rapporten samt to kartvedlegg ligg ved saka. 

Vurdering: 

Administrasjonen ynskjer i denne saka å leggje fram alternative lokaliseringar for eit nytt 

reinseanlegg for Knarvik området. Vurderingar som er lagt til grunn er tekniske løysingar, 

framdrift, økonomi, regulering av område samt gebyrutvikling. Det er vurdert både 

daganlegg og fjellanlegg. Vidare har ein henta informasjon og erfaringar frå andre 

kommunar som nyleg har bygd reinseanlegg.  

Vurdering av lokasjonar: 

Etter i vurdering av sju ulike lokaliseringar, kom ein fram til at alt. 1: Hagelsundet og alt. 2. 

Kvassneset vart vidare utgreia. Etter ei kostnadsoppstilling er alt. 2 Kvassneset, 160 mill. kr 

rimelegare enn alt. 1. Hagelsundet. Det er også sett opp ei utvikling av avlaupsgebyr i 

perioden 2020-2030 for desse to alternativa.  

Den økonomiske skilnaden i alternativa, samt tilråding frå andre kommunar, tilseier at 

plassering ved Kvassneset (alternativ 2) vert tilrådd. 

Føremoner og ulemper for alternativa kjem elles fram i utgreiinga. 

Lokalisering
Utslepsstad/ 

resipienttilhøve

Gjeldande 

planar/planar i 

arbeid

Nærleik til 

knutepunkt og 

hovudleidningar

Kommentar

a)

Ovanfor tidlegare 

ferjeleie Osterfjorden

For liten overdekning 

av fjell

b)

Hagelsundet,    

sør for brufeste Osterfjorden Sjå rapport kap. 4

c) Kvassneset Osterfjorden Sjå rapport kap. 4

d) Langheiane Osterfjorden

KDP E39, bandlegging 

av område i fjell

e) Gjerdvik 

Osterfjorden 

v/Gjerdvik

KDP E39, bandlegging 

av område

f) Galteråsen Kvernafjorden Grunna resipient

g)

Gangstø, 

v/Hillandsvatnet Radfjorden Grunna resipient

Grøn God

Gul Middels 

Raud Dårleg

Mogleg framdrift

Kriterier
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Utval for oppvekst, kunnskap og kultur 08.06.2021 

Alver kommunestyre 24.06.2021 

Tal teljetidspunkt barnehagane i Alver 

Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 

Alver kommune innfører tre teljetidspunkt i kommunale og private barnehagar, gjeldande frå 

1.1.22. Teljetidspunkta er 15.februar, 15.august og 15. desember.  

Administrasjonen set i verk arbeidet med å lage retningsline for berekning av tilskot til dei 

private barnehagane samt justere retningsline for gjennomføring av opptak til barnehage. 

Framlegg til retningsliner kjem opp som eiga sak i september. 

Politisk handsaming 

Saka skal til innstilling i utval for oppvekst, kunnskap og kultur 

Saka skal avgjerast i kommunestyret 

Bakgrunn 

Det har vore arbeidd både politisk og administrativt med verbalpunktet fatta av 

kommunestyret i desember 2020: «Kommunestyret ønskjer ikkje å slå saman barnehagar. 

Kommunestyret merkar seg at talet på barn i aldersgruppa 1-5 år har ein fallande tendens i 

perioden 2020-2025, og ser at det er behov for tiltak i høve dette. Kommunestyret ber om ei 

sak som utgreier moglegheita for løpande barnehageopptak. Saka skal mellom anna greie 

ut dei økonomiske konsekvensane av dette.»  

Som eit resultat av dette arbeidet, kjem det no opp ei politisk sak i høve til tal teljetidspunkt for 

barnehage.  

Alver kommune har i dag eitt teljetidspunkt i året, den 15.12. Tal barn i dei private 

barnehagane på teljetidspunktet dannar grunnlag for tilskot til den einskilde private 

barnehage. 

I saksutgreiinga legg adminisatrasjonen fram moglege konsekvensar ved innføring av tre 

teljetidspunkt i året, relatert til økonomisk kompensasjon private barnehagar (tilskot) og 

brukarperspektivet.  



Saksopplysninger: 

Fleire kommunar har innført fleire teljetidspunkt i året. Etter Forskrift om tildeling av tilskudd til 

private barnehager, § 12 Rapportering av barn i private barnehager kan kommunen «i lokale 

retningslinjer bestemme at de private barnehagene skal rapportere om antall barn, barnas 

alder og oppholdstid ved flere tidspunkter i tilskuddsåret, og hva som skal til for at tilskuddet 

endres i løpet av året. De lokale retningslinjene skal fastsettes før tilskuddsåret begynner.» 

I det følgjande vil vi presentere moglege konsekvensar fleire teljetidspunkt vil få for dei private 

barnehagane, føresette og kommunen. Alternative teljetidspunkt administrasjonen har sett 

på er 15.2 og 15.8, i tillegg til 15.12. som er dato for teljing/rapportering etter gjeldande 

lovverk. 

 

Konsekvens for dei private barnehagane 

I dag er praksis slik at dei private barnehagane får tilskot berekna ut frå den årlege rapporten 

om status per 15.12. knytt til tal barn, alder på barna og tal opphaldstimar i barnehagen. Ved 

store aktivitetsendringar i barnehagen, skal kommunen berekne tilskotet til dei private 

barnehagane på nytt. 

Dei fleste barnehagane har endringar i tal barn frå nytt barnehageår, og fordelinga mellom 

barn under 3 år og barn over 3 år kan endre seg frå eit barnehageår til neste. Alver 

kommune sin eksisterande praksis i høve til berekning av tilskot, er slik at desse endringane 

først vert tatt omsyn til etter rapporteringa i desember. 

I periodar med aukande barnetal i barnehagane, kan dei private barnehagane ha fleire 

barn i barnehagen frå august til desember enn tilskotet vart berekna for per 15.12 året før.  

I periodar med synkande barnetal, vil dei private barnehagane kunne erfare det motsette. 

Dei har færre barn enn tilskotet året før vart berekna for, og tilskotet vil då først verte redusert 

frå januar neste år.  

Kort oppsummert får dei private barnehagane ikkje kompensert for å ta inn fleire barn i 

barnehagen dersom dei aukar opp tal barn i løpet av barnehageåret. Dei får heller ikkje krav 

om å betale tilbake tilskot dersom dei har færre barn enn tilskotet tilseier. Endringane blir gjort 

gjeldande frå 1.1. nytt år, og dei byggjer på rapportering frå 15.12 året før. 

Dersom kommunen innfører fleire teljetidspunkt i året, vil dette føre til tettare samanheng 

mellom det reelle tal barn i barnehagen og tilskot. Det vil truleg også stimulere til å 

gjennomføre supplerande opptak i løpet av barnehageåret. 

 

Konsekvens for føresette (brukarperspektivet) 

Rett til barnehageplass er regulert i Lov om barnehager (barnehageloven). Etter §16 i 

barnehagelova, har barn som fyller 1 år innan utgangen av august det året det vert søkt om 

barnehageplass, etter søknad rett til å få plass i barnehage frå august. Barn som fyller 1 år i 

september, oktober eller november, har etter søknad rett til å få barnehageplass innan 

utgangen av den månaden barnet fyller 1 år.  

Nokre føresette kan oppleve at det er vanskeleg å få barnehageplass utanom 

hovudopptaket i mars/april. Foreldre som ønskjer å forlenge permisjonstida og slik har behov 

for barnehageplass til dømes frå 1.1., kan erfare at det er vanskeleg å få barnehageplass for 

våren. 

Dersom kommunen innfører fleire teljetidspunkt i året, vil dette truleg føre til at det blir lettare 

å få barnehageplass i løpet av barnehageåret, ved at den einskilde barnehage 

gjennomfører supplerande opptak, som dei får kompensert for ved neste teljetidspunkt. 

 



 

Konsekvens for kommunen 

Dersom det er vesentlege endringar i aktivitetsnivået i ein privat barnehage, skal kommunen 

berekne tilskotet på nytt. I praksis har Alver kommune definert at vesentleg endring skal vere 

knytt til om det fører til endring i tal avdelingar i barnehagen.  

Sats for tilskot til private barnehagar vert berekna ut frå rekneskapen til kommunale 

barnehagar 2 år før tilskotsåret, altså er 2020-rekneskapen for kommunale barnehagar 

grunnlag for berekning av tilskotsatsen til private barnehagar i 2022. Her vert tal barn 

rapportert i årsmelding per 15.12. året før rekneskapsåret lagt til grunn for 7/12 og årsmelding 

pr 15.12 for rekneskapsåret lagt til grunn for 5/12 . Dette vil seie at berekninga har grunnlag i 

barnetalet i dei kommunale barnehagane før og etter hovudopptaket.  

Fleire teljetidspunkt i året vil medføre at administrasjonen bereknar tilskotet til dei private 

barnehagane tilsvarande. Kommunen skriv nye vedtak for dei barnehagane som får endring i 

barnegruppa.  

Dersom kommunen held fram med dagens praksis, og ikkje innfører fleire teljetidspunkt, vil 

Alver kommune dei komande åra truleg få høgare utgifter til tilskot private barnehagar enn 

om ein innfører fleire teljetidspunkt. Dette er knytt til at det er venta færre barn i 

barnehagane dei komande åra, og at fleire teljetidspunkt vil vere med på å regulere tilskotet 

i samsvar med det reelle barnetalet i private barnehagar. 

I følgjande døme er det lagt til grunn tilskotssatsar for 2021, då det per dags dato ikkje er 

grunnlag å berekne satsane for dei neste åra. 

Satsane for tilskot til private for 2021er som følgjer:  

Barn under 3 år, kr. 226 764, Barn over 3 år, kr. 108 500 

Døme: Dersom ein privat barnehage får redusert barnetal med 5 barn under 3 år og 3 barn 

over 3 år, og kommunen har fleire teljetidspunkt, vil dette få følgjande økonomiske 

konsekvens i høve til tilskot for hausten: 

X BHG 15.12.2020 15.08.2021 
Reduksjon 
barn 

Reduksjon i tilskot 
haust 2021  

småbarn 26 21 5 377 940 

store barn 51 48 3 108 500 

TOTALT redusjon av tilskot haust 2021 486 440 

 

Endringar i barnetal i kommunale barnehagar vil ha innveknad på tilskotssatsen til private 2 år 

etter budsjettåret. Dersom ein tek inn eit småbarn i kommunal barnehage i januar med kun 

eit teljetidspunkt 15.12. vil det føre med seg ein årleg auke i tilskotet 2 år etter rekneskapsåret. 

Ein reduksjon av barn i kommunal barnehage, dersom kommunen har innført fleire 

teljetidspunkt, vil medføre ein auke i tilskotet til private barnehager dersom bemanninga ikkje 

blir redusert tilsvarande. Det er difor særs viktig  følgje opp at bemanning og tal barn 

samsvarar.  

 

Vurdering: 

Fleire årlege teljetidspunkt vil truleg føre til at barnehageplassane vi har i kommunen vert 

betre utnytta og at tilskotsberekningane vert meir tilpassa barnetalet gjennom året. Dette 

fordi dei private barnehagane i større grad får kompensert for å praktisere supplerande 

opptak og at konsekvensen av at kommunen tilbyr barnehageplass utanom hovudopptaket i 

mindre grad vil spele inn på tilskot til dei private barnahagane 2 år etter. 



Ved fleire teljetidspunkt vil truleg fleire barn få tilbod om barnehageplass i samsvar med det 

reelle behovet for plass, noko som opnar for meir fleksibilitet for foreldre, og foreldra kan ta 

forlenga foreldrepermisjon utan å missa mogelegheita for barnehageplass. Til dømes er det 

fleire familiar som signaliserer behov for barnehageplass i byrjinga av året, heller enn i august. 

Dersom foreldre må betale for barnehageplass frå august, vil dei miste retten til kontantstøtte.  

Teljetidspunkt i februar vil føre til at dei økonomiske konsekvensane i høve til framtidig tilskot til 

private barnehagar ikkje er av same storleik som ved berre eitt teljetidspunkt.  

Som ein del av saka har det blitt innhenta innspel frå PBL-Alver. PBL-Alver er tydeleg på at dei 

meiner at eitt teljetidspunkt i året er det beste for å sikre føreseielege rammevilkår, og at 

dette er viktig for å kunne tilby eit barnehagetilbod med høgt fagleg innhald, god og 

kompetent bemanning og trygge arbeidsplassar.  

PBL-Alver argumenterer for at det å innføre fleire teljetidspunkt gir vesentleg fleire negative 

konsekvensar enn positive, og argumenterer for at dette gir usikkerheit i høve til stabilitet og 

bemanning, endringsprosessar knytt til bemanning vil ta kapasitet samt gå på bekostning av 

kvalitet. Dette vil verke inn på motivasjon, trivsel og opplevd slitasje. Innspelet frå PBL-Alver 

følgjer som vedlegg til saka. 

Dei største endringane i tal barn i barnehagane i Alver kommune er knytt til nytt 

barnehageår. Dei eldste barna i barnehagen startar på skulen og nye barn tar til i 

barnehagen. Med rett til barnehageplass frå fylte 1 år den1. september, 1. oktober og 1. 

november, har kommunen krav på seg om å tilby barnehageplass i samsvar med denne 

retten. I praksis betyr det at barn etter søknad, har rett til barnehageplass frå fylte 1 år frå 

august av og ut over hausten, uavhengig av tal teljetidspunkt.  

Ved å innføre teljetidspukt også i august, får kommunen høve til å regulere tilskot til dei 

private barnehagane i samsvar med det reelle barnetalet i barnehagen i august, heller enn å 

vente til etter 15.12.  

Dersom kommunen i større grad skal praktisere supplerande opptak, må dette bli vurdert i 

høve tildelt budsjettramme. Opptak av nye barn i barnehagen utløyser som regel eit krav om 

å justere bemanninga tilsvarande. Dette kan estimerast med grunnlag i søkjarmassen og 

fødselsstatestikkar ved budsjetthandsaminga, slik at dei vedtekne budsjettrammene tek 

omsyn til forventa endring i barnetal og bemanning.  

 

Administrasjonen ser behov for å arbeide ut/justere: 

• Retningsline for tildeling av tilskot til dei private barnehagane 

• Retningsline for gjennomføring av opptak til barnehage, inkludert korleis sikre rett til 

barnehageplass etter fylte 1 år i august, september, oktober og november 

Retningslinene kan leggjast fram for politisk handsaming i september 2021. 

 

Oppsummering av hovudpunkta i saka: 

• Innføring av fleire teljetidspunkt i året vil medføre meir tid til administrering både i 

kommundeadministrasjon og i barnehagane. Samstundes er det grunn til å tru at 

dette vil medføre at fleire får tilbod om barnehageplass utanom hovudopptaket.  

• Dei økonomiske konsekvensane av å praktisere supplerande opptak i dei kommunale 

barnehagane er for kommunen betydeleg redusert ved å innføre fleire teljetidspunkt.  

• Det å praktisere fleire teljetidspunkt vil føre til at tilskota til private barnehagar blir 

justert i samsvar med tal barn per teljetidspunkt. Dette vil vere til gunst for dei private 

barnehagane ved opptak av nye barn i løpet av barnehageåret og til ugunst dersom 

tal barn i barnehagen er redusert etter nytt hovudopptak.  

 



Vedlegg:  

- Innspel frå PBL-Alver kring spørsmålet om fleire teljetidspunkt. 
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